
Понеделник
20 септември 2010, брой 178 (4989)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49757    

+0.14%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30600   

     -0.14%
Българска народна банка

Sofix: 392.06 

    -1.69%
Българска фондова борса

BG40: 112.47

-0.65%
Българска фондова борса

Компании ▶ 11
Новини ▶ 6 

Здравното министерство 
един месец крие 
нарушения в агенцията 
по трансплантации 

„Глобул”, „М-Тел” 
и „Виваком” отново 
се обвиняват за 
преносимостта

Фирмите 
продължават  
да съкращават 
служители

Компании ▶ 12

Новини ▶ 8

свят ▶ 10

Русия не се 
отказва от 
„Южен поток”, 
каза Сергей 
Шматко

Загубите 
на „Оркид” 
нараснаха 8 
пъти за година

Компании ▶ 14
Пазарът на 
куриерски 
услуги се е 
свил с 10%

Без засилка
Оптимизмът на правителството 

за висок икономически растеж през 
следващата година остава неразбираем 

за мениджърите и анализаторите. 
Техните препоръки са кабинетът 

също да се опита да бъде 
по-консервативен  ▶ 4-5
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Печеливш
Лорънс елисън

Губещ
нам Йонг

 
Oracle Corp. отчете 25% ръст на продажбите си на софтуер, 
което се оказа значително над прогнозите, а и хардуерният 
бизнес на компанията отчете съживяване. В резултат на 
това акциите на компанията, ръководена от Лорънс Елисън, 
скочиха с повече от 4% в края на миналата седмица. Прогнози-
те за приходите на Oracle на база тримесечие също надвиша-
ват целите въпреки песимизма сред технологичните компа-
нии за възстановяването на икономиката.

Главният изпълнителен директор на 
южнокорейската LG Electronics Нам Йонг подаде 
оставка в петък. С това той пое отговорност 
за загубите на компанията от бизнеса й, свързан 
с продажби на мобилни телефони. Бордът на 
директорите на компанията веднага му намери 
заместник - Ку Бон-Джун. 

 (Повече на стр. 15)

Мнения

към материала „Лекари-
те излизат на протест 
на 15 октомври”

Tова е началото на края 
на „шоумастерите”!

Всички на стачка!  
Праведния 

  Проблемът на българско-
то здравеопазване е, че ние 
плащаме здравни вноски, 
те се трупат някъде в 
БНБ, а правителството не 
ни ги дава!!!! Вместо да се 
управляват независимо и 
да се използват за ЗДРАВЕ, 
те балансират бюджета!!! 
Пълен абсурд!!! Освен това 
над 1 милион БГ граждани НЕ 
плащат здравни вноски!!!! 
Къде е групировката ГЕРБ с 
нейната наглост и „сила”??? 
А че трябва де сe намалят 
кражбите - ДА!!!, но това е 
част от управлението на 
средствата, не е ПРО-
БЛЕМ!!!  Да мрем ли??? 

ГерБавия

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 А в следващия  
епизод данъкопла-
тците ще плачат.

2 Сайт за милиони. 
Буквално. 6.5 млн. 
лв. ще струва на 
България проектът 

за създаване на туристиче-
ски информационен портал 
с интегриран в него мулти-
медиен каталог.

3 СДС обвини Ана-
Мария Борисова в 
престъпно без-
действие. Изнесе-

ният от партията доклад 
показа тежки нарушения 
на агенцията по транс-
плантациите.

Фабрика за комисии
От първи април следва-
щата година петима души 
ще получат нова работа. Те 
ще бъдат избрани от парла-
мента да ръководят новата 
самостоятелна комисия за 
конфликт на интереси. След 
първи април тези петима 
души трябва да си намерят 
помощници за работата, да 
си потърсят сграда, в която 
да разположат работното 
си място, и не последно по 
значение - да започнат да по-
лучават за новото начинание 
заплати, средства за издръж-
ка и за каквото още е нужно 
за важната им работа. Тя ще 
бъде да разкриват хората във 
властта, които са в конфликт 
на интереси, или, по-просто 
казано, които подозираме, че 
ощетяват данъкоплатците и 
държавата, защото вероятно 
правят далавери заедно с 
близките си. 

Докато тези нови петима 
души се ориентират в новата 
ситуация на новата си работа, 
едни стари петима души ще 
бъдат в старата ситуация да 

Простото 
създаване 
на нова 

административна 
структура 
не решава 
автоматично 
проблема с 
конфликта на 
интереси

коментар

 Мултиплицирането на административни структури е любимо занимание на всички управляващи▶

Петък
17 септември 2010, брой 177 (4988)

цена 1.50 леваUSD/BGN: 1.49551   

-0.68%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.30780   

     +0.69%
Българска народна банка

Sofix: 398.78  

    +0.26%
Българска фондова борса

BG40: 113.21

-0.27%
Българска фондова борса

Новини ▶ 6

Държавата 
се сети 
да спасява 
дюните

Застраховане ▶ 19-22Новини ▶ 7 Компании ▶ 12-13

Автозастраховането 
остава единствен 
двигател 
за сектора

Идва 
“златен 
век” за 
среброто

Компании и пазари ▶ 11

Производителите на облекла 
с 20% повече поръчки

Втора ръка

Хотел, фабрика, търговски център - потърсете при съдия-изпълнителите. 
За покриване на задължения в момента се продават бизнес активи на 
стойност 120 млн. лв.  ▶ 4-5

“Брикел”:

Няма как да стане

Министър Караджова:

“Брикел” 
да спре до края 
на октомври
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вършат старата си работа, която 
е напълно идентична с новата 
работа на другите петима. Ако 
звучи объркващо, ето как ще 
изглеждат по-точно нещата: Ще 
има две комисии за конфликт 
на интереси. Едната извън-
парламентарна, а другата в 
парламента. Работата, която ще 
върши новата извънпарламен-
тарна комисия, няма да е много 
по-различна от работата, която 
ще продължи да върши старата 
парламентарна комисия. Всъщ-
ност, дори и старата комисия да 
бъде премахната, което поне за-
сега не се предвижда, разликата 
с новата ще е основно в това 
- едни пари повече. 

В интерес на истината създа-
ването на независим орган, 
който да действа по-ефективно 
при  разкриването и предо-
твратяването на конфликта 
на интереси, е препоръка на 
Европейската комисия. Както 
винаги обаче при изпълнение-
то на препоръките на Брюксел 
има две съображения, които 
предизвикват скептицизъм: 
механично изпълнение и раз-

минаване с очакванията. 

В доклада на ЕК от март има 
една конкретна критика: об-
хватът на прилагане на закона за 
конфликт на интереси е ограни-
чен. Така че простото създаване 
на нова административна струк-
тура не решава автоматично 
проблема. Даже напротив, ако 
не свърши очакваната работа, 
ще е повече във вреда,  
отколкото в полза на  
идеята. В същото време прак-
тиката показва, че когато на 
подобни „подробности” не се 
обръща внимание, крайният 
резултат доста се разминава с 
първоначално обявения. При 
раждането на закона за разкри-
ване и предотвратяване на кон-
фликт на интереси преди повече 
от година той беше обявен за 
едва ли не революционен. Бързо 
се оказа, че не действа според 
очакванията, а някои наложили 
се поправки му създадоха ново 
име: Закон за узаконяване на 
конфликта на интереси. Да не се 
окаже, че след някой друг месец 
с подобно име ще се сдобие и 
новата комисия.

филипа радионова
philippa.radionova@pari.bg
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Цитат

За мен като човек, който е преживял нацист-
кия режим, е вълнуващо да бъда с вас и да си 

спомним колко много жертваха живота си, докато 
се съпротивляваха на тази зла идеология 

Търг

990
  хил. лв. е най-ниската цена 

за изработване на туристи-
чески портал на България. 
Най-високата е 1.6 млн. лв. 

▶

 Папа Бенедикт XVI по време на литургия на деня, в който се отбелязват 70 години от 
битката за Великобритания

Бойкот на здравната 
реформа, протести и 
искания за оставки

Висока температура

Лекарските протести 
започват на  
4 октомври и може 
да прелеят в стачка

Здравната реформа ще се ре-
ализира без лекарите. Здрав-
ният министър Анна-Мария 
Борисова и вицепремиерът 
Симеон Дянков да подадат 
оставки. Протестите започ-
ват. Това са само част от 
решенията, които членовете 
на Българския лекарски съюз 
взеха по време на извънред-
ния си събор.

В траур 
за системата
Лекарите ще бойкотират 
подготвяната от управля-
ващите реформа и отказват 
да участват в работните 
групи по места и в минис-
терството. Причината е, че 
мнението им така или иначе 
не се взима под внимание. 
Така че правителството да 
си прави само реформата, 
както намери за добре, ре-
шиха лекарите. 

Най-дългоочакваното ре-
шение също беше прието, и 
то с почти пълно единодушие 
- протести ще има. Те всъщ-
ност вече са започнали, но 
само символично. От някол-
ко дни всички медицински 
лица носят черни лентички 
на реверите си в знак на тра-
ур за “мъртвата” според тях 
здравна система. 

Протести на ден по 
лъжичка
На четвърти октомври 
повече от 40 болници ще 
внесат искове срещу На-
ционалната здравнооси-
гурителна каса в съда. С 
тях те ще поискат да им 
бъдат изплатени всички 
дължими досега суми за 
извършена дейност заедно 
с лихвите по тях. На 11 ок-
томври пък ще се проведат 
регионални митинг шест-
вия, а само 4 дни по-късно 
пред парламента ще бъде 
националният ефективен 
протест. Ако и след него 
няма реакция от страна на 
правителството, лекарите 
ще започнат подготовка за 
стачни действия. Те, разби-
ра се, изключват спиране на 
спешната помощ. Ще бъдат 
прекратени само плановите 
интервенции. 

“Не вярваме вече на праз-
ните обещания на управля-
ващите и отсега нататък 
няма да отстъпваме, преди 
да ни изплатят парите”, 
категоричен е председа-
телят на БЛС д-р Цветан 
Райчинов.

Кой кого
Въпреки това обаче финан-
совият министър Симеон 
Дянков също не отстъпва 
от своето решение. Той 
вече е разпоредил, че до 
края на годината на болни-
ците ще бъдат изплащани 

по 80 млн. лв. месечно, 
което прави само по 13 
млн. лв. допълнително над 
това, което те по прин-
цип получават. Директо-
рите на болници искат от 
следващата година парите 
от здравноосигурителни 
вноски да се изразходват 
само за здравеопазване. До 
момента те са в размера на 
над 1.2 млрд. лв. Бюджетът 
на НЗОК трябва да се отде-
ли от държавния бюджет, 
категоричен е Райчинов. 

Неизплатените 125 млн. 
лв. за извършената от ле-
чебните заведения дей-
ности  ще бъдат превежда-
ни разсрочено до края на 
март 2011 г., категоричен 
е Дянков. Това негово ре-
шение беше освиркано от 
делегатите на лекарския 
събор. 

Заместник-министърът на 
финансите Владислав Гора-
нов, който оповести решени-
ята на Дянков пред лекарите, 
пък бе замерян с бутилки с 
вода. Малко по-късно деле-
гатите поискаха и неговата 
оставка не само в качество-
то му на заместник-минис-
тър на финансите, но и като 
председател на надзорния 
съвет на НЗОК. Така искани-
те оставки станаха три.

Драмата в здравната сис-
тема продължава, а октом-
ври се очертава да е по-го-
рещ от обичайното.

Елена Петкова

 Лекарите в цялата страна вече протестират, но символично. На 15 октомври 
ще демонстрират недоволството си пред парламента  сНимка мариНа аНгелоВа

▶

сНимка емилия костадиНоВа

Нови амбиции след „Формула 1”
Министърът на икономика-
та, енергетиката и туризма 
Трайчо Трайков уплътни 
работното си посещение в 
САЩ със срещи с десетки 
потенциални инвеститори. 
В България може и да не се 
изгради писта за „Формула 
1”, но министърът е твърдо 
решен да създаде новина за 
нови големи вложения.

Още в края на първия ден 
от посещението на Трай-
ков в България достигна 
официалното съобщение, 
че „българските земедел-
ски производители може 
да получават нисколихвени 
заеми от САЩ”. Всъщност 
министърът само е разгова-
рял за подобна възможност 
с представители на John 

Deere - един от световните 
лидери в производството 
на оборудване за ферми и 
лесовъдско оборудване, ра-
ботещ и в сферата на банко-
вото дело. Дали разговорът 
ще доведе до резултати, е 
под голям въпрос.

Втората новина бе: 
„Caterpillar ще организира 
търговска мисия в Бълга-
рия, за да проучи на място 
възможностите за инвес-
тиции в нашата страна”. 
Компанията е най-големи-
ят световен производител 
на оборудване за строи-
телството и минната ин-
дустрия. И от години има 
официален представител 
за България.

Следващият ден се оказа 

още „по-ударен”, защото 
новината бе ... „Министър 
Трайков покани Boeing за 
участие в приватизация-
та на „ВМЗ Сопот”. Дали 
обаче ще дойдат и дали 
американците ще купят 
агонизиращия оръжеен за-
вод, ще стане ясно по-къс-
но. Важното е, че засега са 
поканени.

Министърът вербува 
и Motorolla. С тях са об-
съждани перспективите за 
партньорство в мобилните 
комуникации и изгражда-
нето на цялостни системи 
за сигурност и умни мрежи 
(smart grid) в енергетиката. 
Засега имаме обещание, 
че ще дойдат на място в 
България.

рЕдаКЦиоННа    3    

Царете на заглавията
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Собственик завел кучето си в 
цирка. Искал да го уреди на 
работа. „Какво може да прави 
кучето?”, попитал директо-
рът. „Може да скача 3 метра. 
Спасе, скачай!” Кучето не 
скача. „Спасе, скачай бе!” 
Кучето пак не скача. След 
поредното подканяне кучето 
отговорило: „Не мога бе”. 

Кой не скача, е... 
Българската икономика по-
падна в ролята на кучето 
и трябва да скочи до зада-
дените от правителството 
3.6% през следващата годи-
на. Оптимизмът на управля-
ващите обаче не се споделя 
нито от икономистите, нито 
от мениджърите в бизнеса. 
Това показа проучване на в. 
„Пари”. Прогнозата на ка-
бинета е нарастване с 3.6%. 
По-голямата част от компа-
ниите у нас обаче остават 
консервативно настроени 
за следващата година. Те са 
доста предпазливи в очак-
ванията си. И въпреки че 
не изключват възможността 
все пак да има ръст на БВП, 
никой не се осмелява да се 
подпише под числото 3.6%. 

Според бизнеса тази годи-
на ще е налице нулев ръст, а 
догодина той ще е между 1.5 
и 2.5%. Тези оценки са близ-
ки до прогнозите на Меж-
дународния валутен фонд. 
МВФ залага, че през 2011 г. 
у нас ще е налице 2% подем, 
докато за 2010 г. очакванията 
са за слабо покачване от 0.2% 
(прогнозата на правителство-
то е за 1% ръст).

Не всички очила  
са розови
Няколко са причините за 
по-трезвия поглед на бъл-
гарския бизнес. Основният 
факт, който приземява прог-
нозите на мениджърите, е 
все още свитото кредити-
ране. Това е най-сигурният 
знак, че компаниите не смеят 
да разширят бизнеса си, да 
инвестират в нови проекти, 
да растат. Изпълнителният 
директор на „Стара планина 
Холд” Васил Велев каза за в. 
„Пари”, че догодина очаква 
продажбите на компаниите 
от холдинга да се повишат, 
но те в никакъв случай няма 
да достигнат равнището от-
преди две години. 

Председателят на надзо-
ра на „Еврохолд България” 
Асен Христов коментира, 
че прогнозите дали догодина 
у нас ще има ръст или спад 
приличат на хазарт. По ду-
мите му много е трудно да 
се правят прогнози в тази 
сложна икономическа об-
становка.

Просто не е логично. Така 
накратко звучи позицията на 
председателя на Българската 
стопанска камара Божидар 
Данев: „Заложеният ръст на 
БВП за следващата година е 

доста оптимистичен и нело-
гичен на фона на само 0.7% 
ръст за тази година”. 

Глътка въздух преди...
Укротяването на спада и 
дори слабият растеж не 
са достатъчно основание 
да бъде посрещнат краят 
на кризата. Примерите по 
света за втори спад след 
лекото възстановяване са 
налице. Според икономиста 
от „Индъстри Уоч” Георги 
Стоев икономиката ни все 
още не е излязла от кризата, 
а сигналите са по- скоро „за 
поемане на свеж въздух”. 
Тази глътка въздух обаче из-
праща грешни сигнали към 
правителството. Кабинетът 
рискува да си повярва, че ще 
може да изпълни заложените 
показатели в бюджета за 
2011 г., уточни Стоев. Той 
посъветва както министърът 
на финансите, така и бизне-
сът да бъдат по-консерватив-
ни в прогнозите и оценките 
си за догодина. Според него 
износът може и да расте, но 
докато чуждите инвестиции 
не започнат отново да идват 
към българската икономика, 
подемът няма да се усети. 

и все пак нагоре
Едно обаче е ясно - догодина 
ще има ръст на икономиката. 
Малко участници на пазара 
оспорват това. Но смяната 
на посоката и излизането от 
рецесията не трябва да замъг-
ляват трезвия поглед както 
на правителството на ГЕРБ, 
така и на бизнеса. Все още 
липсват достатъчно катего-
рични сигнали, че подемът в 
икономиката ще бъде стаби-
лен и достатъчно значим. По-
вероятната прогноза е през 
следващите няколко години 
България да отчита анемич-
ни подеми, а на моменти 
може дори и да има лек спад 
в брутния продукт.

Услуги, услуги, услуги...
Причината за невъзмож-
ността на страната да тръг-
не бързо нагоре се крие в 
неефективната структура на 
българската икономика. Тук 
няма добре развити високо-
технологични производства 
с висока добавена стойност, 
които може да издърпат  
икономиката. България за 
разлика от другите страни от 
Източна Европа не може да 
се похвали с трансгранични 
компании, чиито продажби 
да не са изцяло зависими от 

Оптимизмът на правителството 
за висок ръст на икономиката 
през 2011 г. остава неразбираем 
за мениджърите и анализаторите

Биляна вачева
biliana.vacheva@pari.bg

вътрешния пазар.
България няма и мултина-

ционални компании, които 
може да компенсират спада 
на продажбите си в страна-
та със скок на продажбите 
зад граница. Потреблението 
също остава ниско.

и пак освободители 
отвън
След като компаниите не мо-
же да издърпат икономиката с 
резултатите си от вътрешния 
пазар, единственият решаващ 
фактор остават чуждестран-
ните инвестиции. Българ-
ската икономика е зависима 
изцяло от Европа. Причината 
- 80% от износа е насочен 
именно към страните от Ста-
рия континент. И тук се поя-
вява една от малкото добри 
новини. Миналата седмица 
Европейската комисия зави-
ши прогнозата си за ръста в 
ЕС за тази година от 1% до 
1.8%. А в еврозоната скокът 
на БВП се очаква да е 1.7% 
вместо досегашните 0.9%. 
Ако тази прогноза се сбъдне, 
резултатът ще бъде усетен от 
българските компании, които 
изнасят към ЕС.

Цената на истината
В края на октомври ще раз-
берем дали завишените прог-
нози за растеж в ЕС са верни. 
Тогава компаниите ще запо-
чнат да публикуват отчетите 
си за третото тримесечие. По 
същото време българският 
парламент ще приема окон-
чателно бюджета за 2011 г. 
с прогнозата за растеж от 
3.6%. Тогава вече ще сме 
близо до отговора на въпро-
са „дали правителството ще 
успее да изпълни дори и ак-
туализирания бюджет за тази 
година”. Дотогава има време 
правителството да разбере, 
че прекаленият оптимизъм 
не е спорт за финансисти.

Има възможности да 
се постигне икономи-
чески растеж от 3.6%, 
колкото е заложен в 
проектобюджета за 2011 
г. Това, което се случва в 
икономиката, е зависимо 
от човека, от макроико-
номическото управление. 
Ако макроикономическо-
то управление е на ниво, 
може да се постигне този 
ръст, а дори и повече. 
Има и известна еуфория 
и около ръста в износа. 

Най-показателното за 
икономиката на Бъл-
гария са отношенията 
с ЕС и усвояването на 
еврофондове. Фактът, 
че едва 8% са усвоените 

Ако управлението е 
лошо, няма да има подем

проф. Гарабед Минасян,
икономист от Бан

пари от Европа, е сигнал 
за чуждите инвеститори, 
че нещата в страната не 
вървят добре.

Ако тези пари, които са 
предвидени от ЕС, въоб-
ще не влязат в икономи-
ката ни, това ще е много 
лош сигнал за чуждес-
транните инвеститори. 
Досега имаме обещания, 
че ще започне ударно 
усвояване на пари, но 
реалната информация от 
платежния баланс и от 
монетарните баланси не 
е обнадеждаваща.▶ Асен Христов, председател на нС на еврохолд 

Ако трябва да 
прогнозирам 
какъв ще е 

ръстът на иконо-
миката ни дого-
дина, ще отида в 
казино. Разчетите, 

които ние пра-
вим за 2011 г., 
не се базират 
на прогнозите 
на правител-
ството, а на 

представя-
нето на 
няколко 
европей-

ски иконо-
мики
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Заложеният от прави-
телството растеж от 
3.6% за следващата го-
дина е постижим, но би 
трябвало екипът на Дян-
ков да разчита на по-кон-
сервативни макропока-
затели. Заложеният ръст 
за догодина е по-скоро 
най-оптимистичният 
вариант за развитието на 
икономиката ни.

По принцип цялата фи-
лософия на конструира-
нето на бюджета за 2011 
трябва да е по-умерена, 
защото, ако има по-го-
лям растеж и приходите 
са повече, това ще е 
добре, но ако се случи 
обратното, тогава ще се 
наложи актуализация на 
бюджета.

За третото тримесечие 
очакваме да има нулев 
икономически растеж. 
И чак през четвъртото 
да е налице близо 1% 
скок на БВП. Трендът на 
икономиката ни е нагоре 
и въпреки това бюджетът 
трябва да е по-консер-
вативен. За 2010 г. аз 
смятам, че около 0% ще 
е БВП. Чак догодина 
ще има ръст на брутния 

Мисия на МВФ 
пристига у нас 

Кабинетът 
би тряб-
вало да 

залага по-консер-
вативни показа-
тели в бюджета 
за 2011 г.

Заложеният ръст за догодина 
е прекалено оптимистичен

продукт, но той няма да 
е с темповете, каквито 
наблюдавахме през 2008 
г. На тази база ние пла-
нираме, че продажбите 
ни ще се увеличат, но те 
няма да достигнат нивата 
отпреди три години. 

▶ васил велев,
председател на асоциацията на 
индустриалния капитал в Бъл-
гария и изпълнителен директор 
на “Стара планина Холд”

Очаква се фондът 
да се запознае с 
макропрогнозата на 
правителството за 
следващата година 

Мисия на Международния 
валутен фонд ще прис-
тигне тази седмица у нас, 
съобщиха от фонда. Пред-
ставителите на МВФ ще са 
у нас от 23 септември до 4 
октомври. Предстоящата 
среща ще бъде водена от 
Катрина Пърфийлд, която 
вече ще отговаря за Бълга-
рия. Ирландката зае място-
то на предишния шеф на 
мисията за България Бас 

Бакер, който е назначен 
на по-висока длъжност в 
Международния валутен 
фонд. С нея ще пристигне 
и представителят на фонда 
за Румъния и България 
Тони Либек.

Посещението е част от 
редовната есенна мисия 
на МВФ. Фондът има две-
годишни мисии в страната 
ни - пролетна и есенна, 
и традиционно се среща 
с представители на ка-
бинета, БНБ и частния 
сектор. 

Очакванията са, че есен-
ното посещение ще съв-
падне с обсъждането на 
бюджет 2011. 
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В продължение на повече 
от месец здравното минис-
терство не е предприело 
нищо, след като проверка 
в Изпълнителната агенция 
по трансплантации е по-
казала редица нарушения. 
Това стана известно от 
писмен отговор на здрав-
ния министър Анна-Ма-
рия Борисова до депута-
ти от Синята коалиция. 
Към отговора министърът 
е приложила и доклада 
от проверката, в който са 
описани нередностите в 
агенцията. Сред тях е и не-
легален износ на органи. 

Без последици
През юни здравният ми-
нистър е разпоредила на 
комисия от служители от 
министерството да извър-
шат проверка в агенцията 
по трансплантации. Тя е 
завършила месец по-къс-
но, а докладът е предоста-
вен на Анна-Мария Бори-
сова в началото на август. 
Въпреки констатациите в 
доклада от близо 50 стра-
ници в продължение на 
месец министърът не е 
предприела администра-
тивни санкции за ръко-
водството на агенцията, 
нито има други последи-
ци. Заложен е единствено 
срок до края на годината, в 
който агенцията трябва да 
изпълни препоръките от 
доклада. Заради описаните 
в него нарушения в петък 
Синята коалиция поиска 
оставката на изпълнител-
ния директор на агенци-

ята по трансплантациите  
Теодора Джалева. Отгово-
рът на Анна-Мария Бори-
сова беше, че след провер-
ките на Сметната палата 
и комисията в министер-
ството в момента тече 
трета проверка от страна 
на Изпълнителна агенция 
„Медицински одит”. Ед-
ва след нея министърът 
ще вземе решение какви 
действия да предприеме. 
Междувременно обаче 
никой не знае дали ус-
тановените практики на 
агенцията не продължават 
и в момента.

Нелегален износ
Едно от грубите наруше-
ния, посочени в доклада на 
проверяващата комисия, е 
нерегламентираният износ 
на човешки органи. Опи-
сани са случаи, при които 
в България няма подхо-
дящи реципиенти за оп-
ределени органи. За част 
от тях са открити писма 
и формуляри за получава-
нето на органите от „Евро-
трансплант” и те съответно 
са изнесени в други дър-
жави - Германия, Австрия 
и пр. „Евротрансплант” 
е международна непра-
вителствена организация, 
която координира разпре-
делението на органи на те-
риторията на седем страни 
- членки на организацията, 
в Европа. България не е 
член, тъй като не отго-
варя на изискванията. В 
този смисъл отношения-
та с „Евротрансплант” са 

нерегламентирани, още 
повече че за описаните 
случаи проверяващата 
комисия установява, че 
няма и подписани дого-
вори, нито разрешение от 
Министерството на здра-
веопазването. 

изчезващи органи 
Има и други случаи, при 
които в България отново 
няма пациенти със съвмес-
тимост за дадени органи. 
Има приложени докумен-
ти за отказ от болници, но 
няма документи за това 
какво все пак се е случило 
с тези органи, били ли са 
трансплантирани или не и 
къде. По принцип, когато 
органи, тъкани или клетки 
не може да се трансплан-
тират, те се предоставят 
от агенцията за други ле-
чебни или научно-меди-
цински цели. Няма доку-
менти, които да показват, 
че отказаните органи са 
предоставени за такива 
цели, пише в доклада.

По следите  
на органите
Експертите на здравното 
министерство установяват 
и че е почти невъзможно 
да се проследи движението 
на даден орган. Причина-
та е, че агенцията все още 
няма разработена единна 
система, а регистрите не 
се поддържат добре. Вмес-
то служебен регистър има 
различни екселски табли-
ци, които се попълват от 
различни служители и без 

връзка помежду им. Според 
доклада това прави трудно 
проследяването на органи, а 
дори и да е възможно, оставя 
място за много съмнения. Не 
се поддържа и регистърът на 
договорите с болници, които 
имат право да извършват 
трансплантации. Заедно с 
това не са изрядни и доку-
ментите на болниците да-
ли и какви трансплантации 
могат да извършват. Най-
голям толеранс е получила 
болница „Лозенец” (бившата 
Правителствена болница), за 
която в агенцията липсват 
почти всички необходими 
документи по изискванията 
за извършване на трансплан-
тации. По закон в болницата 
е извършена необходимата 
проверка от страна на аген-
цията, но от нея липсват 
констатации и данни, че ле-
чебното заведение отговаря 
на стандартите. 

Странни неща
Проверката установява и 
редица административни 
нарушения. От началото 
на 2009 г. няма нито един 
служител, който да е бил 
назначен след конкурс. 
Вместо това новите хора 
в агенцията се назначават 
на непълно работно време, 
което според експертите 
законът предвижда да се 
прави „само по изклю-
чение”. Не са изрядни и 
повечето договори на аген-
цията с външни фирми - за 
изграждане на информаци-
онна система, за консулти-
ране и пр. Според разчета 

МЗ един месец крие нарушения 
в агенцията по трансплантации
Синята коалиция поиска оставката на директора на агенцията, 
министърът обяви, че чака трета проверка 

Позиция
МЗ заподозря 
саботаж  
на здравната 
реформа

Министерството на 
здравеопазването пуб-
ликува изявление на 
интернет страницата 
си, в което критикува 
атаките срещу ръковод-
ството и подозира опит 
за дискредитиране на 
извършваната от ведом-
ството „здравна рефор-
ма”.

 „През последните дни 
в публичното простран-
ство зачестиха случаи-
те на некоректни и нео-
босновани нападки по 
отношение на различни 
аспекти на провеждани-
те реформи в здравео-
пазването. По същество 
става дума за опити за 
дискредитиране усилия-

▶

▶

та на министерството 
и на отделни членове на 
ръководния екип и за съз-
даване на напрежение в 
обществото относно 
перспективата на здрав-
ната реформа”, се казва в 
изявлението.

„Мнозина от  критици-
те са водени от различни 
мотиви, породени както 
от напълно разбираема-
та чисто човешка неу-
вереност от промяна на 
статуквото, така и от 
страха за накърняване 
на определени интереси. 
никой от нашите опо-
ненти обаче досега не е 
предложил ясна визия и 
алтернатива за възмож-
ни промени в здравната 
ни система. Затова смя-
таме, че неоснователни-
те критики целят един-
ствено подмяната на 
същностните въпроси на 
реформата в българско-
то здравеопазване”, пише 
още в позицията.

▶

ИЗНОС 
НА ОРГАНИ 
БЕЗ РАЗРЕШЕНИЕ

Нарушения

„ИЗЧЕЗНАЛИ“ 
ОРГАНИ 

НЯМА РЕГИСТЪР 
И НЕ МОЖЕ ДА СЕ 
ПРОСЛЕДИ 
ДВИЖЕНИЕТО 
НА ОРГАНИТЕ

ИАТ ПЛАЩА ЗА 
ПОГРЕБЕНИЯ И 
ПАМЕТНИЦИ НА 
ДОНОРИ, ЗА КОЕТО 
НЯМА 
НОРМАТИВНА 
РАМКА

РЕДИЦА 
СЛУЖИТЕЛИ БЕЗ 
ДЕКЛАРАЦИИ ЗА 
КОНФЛИКТ НА 
ИНТЕРЕСИ

НЕЯСНИ 
ДОГОВОРИ С 
БОЛНИЦИТЕ

НАРУШЕНИЯ ПРИ 
ОБЩЕСТВЕНИТЕ 
ПОРЪЧКИ

НИТО ЕДИН 
НАЗНАЧЕН 
СЛУЖИТЕЛ ЧРЕЗ 
КОНКУРС, КАКТО Е 
ПО ЗАКОН

ТЕЗИ, КОИТО 
ИМАТ 
ДЕКЛАРАЦИИ, НЕ 
СА ПУБЛИКУВАНИ 
В ИНТЕРНЕТ

50%
ОТ РАЗХОДИТЕ �БЕЗ ТЕЗИ ЗА ЗАПЛАТИ� 
СА ЗА КОНСУЛТАНТИ. ВКЛЮЧИТЕЛНО 
ИМА ДОГОВОР С КОНСУЛТАНТ ЗА ВОДЕНЕТО 
НА ПРЕГОВОРИ С МОБИЛНИ ОПЕРАТОРИ

в доклада половината от 
средствата за текуща из-
дръжка са платени по до-
говори за консултантски 
услуги. Ръководството на 
агенцията е сключило и 
договор с лице, което да го 
консултира при воденето 
на преговори с мобилните 
оператори за телефони и 
интернет.

Без резултат 
След всичко това в докла-

да са записани 13 конста-
тации и 24 препоръки. На 
директора Теодора Джа-
лева е даден срок до края 
на октомври да представи 
своето становище и до 
края на годината да изпъл-
ни препоръките. Самата 
Джалева обяви в събота, че 
едва в същия ден е получи-
ла доклада и разкритикува 
министъра, че го е предос-
тавила на депутатите. 

Филипа Радионова
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Фирмите продължават да 
съкращават служители. Това 
се разбира от статистика-
та за разходите за труд на 
предприятията през второ-
то тримесечие на годината. 
Според предварителните 
данни на НСИ разходите за 
труда на наетите от бизнеса 
лица нарастват с 8.2% на 
годишна база. 

„Това не е за сметка на 
увеличаването на запла-
тите, а заради съкращава-
нето на служители, които 
са нискоквалифицирани и 
нископлатени. 

След като се намали броят 
на лицата, заети по трудови 
правоотношения, и се на-
прави преразпределение на 
разходите за лице на час, 
фирмата се оказва с по-висо-
ки разходи за труд”, обясни 
пред в. „Пари” Камен Колев, 
зам.-председател на Българ-
ската стопанска камара. Той 
казва, че всъщност заетите 
по трудови правоотношения 
също намаляват с 8%, така че 
връзката между двете цифри 
е очевидна и показателна за 
тенденцията.

Къде има най-много 
разходи
Най-голямо увеличение на 
разходите за труд има в сек-
тора на услугите - 10.3%, 
следван от строителството 
- 7.9%, и индустрията - 5.6%. 
Всъщност в сектори като 
строителството делът на си-
вата икономика е значителен 
и дори надвишава 70% спо-
ред последните проучвания 
сред самите работодатели. 
Ако показателят „разходи 
на труд” за този бранш се 
увеличава на годишна база, 
това може да е показателно 
и за известно изсветляване, 
смятат експертите.

Фирмите продължават  
да съкращават работници
разходите за труд на работодателите се увеличават с 8.2%  заради  
намаляване  броя на нископлатени и нискоквалифицирани служители

Ръстове  
и спадове
Най-висок ръст на годишна 
база е отчетен в дейност-
ите, свързани със създава-
не и разпространение на 
информация и творчески 
продукти - 30.7%. В същото 
време се наблюдава и спад 
на разходите от 2.3% при 
производството и разпре-
делението на електрическа 
и топлинна енергия и на 

газообразни горива. Двата 
примера показват, че това са 
икономическите дейности, 
при които има много и съот-
ветно малко съкращения.

Частта  
на заплатата
Делът на възнагражденията 
за един отработен час в 
общия дял на разходите за 
труд се увеличават с 9.2% 
на годишна база. Всички 

останали разходи нарастват 
с 3.4%. И тук обяснението 
са съкращенията, тъй като 
на практика общата маса на 
заплатите не се увеличава. 
По икономически дейности 
изменението на разходите 
за възнаграждения вари-
ра от -3.4% за производ-
ство и разпределение на 
електрическа и топлинна 
енергия до 37.1% за създа-
ване и разпространение на 

информация и творчески 
продукти.

Кога ще има промяна
От 2001 г. насам кривата 
на индекса на разходите 
за труд е възходяща. И ако 
през първите години уве-
личението е сравнително 
слабо и немного голямо 
на годишна база, то след 
старта на икономическата 
криза темпът постепенно се 

увеличава. Това е нормално 
и отразява икономическите 
процеси, отчитат икономи-
стите. В най-добрия случай 
към края на годината ще 
сме на нулата и едва през 
следващата можем да се 
надяваме, че увеличенията 
на разходите на труд може 
да бъдат за сметка на запла-
тите, а не на други фактори, 
прогнозира Камен Колев.

Дарина Черкезова

Държавата ще търси по-ниска 
цена за „Българския Лувър”
Български архитект, 
живеещ в САЩ, 
спечели конкурса за 
идеен проект

Изграждането на музейния 
комплекс в центъра на Со-
фия, известен като „Българ-
ския Лувър”, най-вероят-
но ще излезе по-евтино от 
заложените 25-30 млн. лв. 
Това прогнозира главният 
архитект на София Петър 
Диков, който председателст-
ваше журито за избор на 
идеен проект. Той подкрепи 
думите си с падналите це-
ни и голямата конкуренция 
между строителните фирми 

в условията на криза. 

избор
С единодушно решение на 
журито за победител в кон-
курса за идеен проект беше 
избран арх. Янко Апостолов. 
Българинът живее в САЩ и 
работи към консултантското 
бюро „Стивън растоу”. На 
второ място беше класи-
ран проектът на арх. Баг-
ряна Тотева, а на трето - на 
„Порш концепт”. В конкурса 
са участвали 31 архитекти 
при закупили документа-
ция над 80. На втория етап 
възложителят в лицето на 
Министерството на култу-
рата ще проведе преговори с 

авторите на избраните про-
екти. „Ако не се постигне 
споразумение за хонорара с 
класирания на първо място, 
ще се пристъпи към разгово-
ри с втория и така, докато се 
стигне до възлагане”, посочи 
Петър Диков. Очаква се тази 
процедура да приключи до 
месец, след което ще се тър-
си изпълнител. Плановете са 
строителството да приключи 
в рамките на две години.

Проектите
разработката на арх. Янко 
Апостолов предвижда ми-
нимална реконструкция на 
сградите на Галерията за 
чуждестранно изкуство и 

на бившия ВМЕИ, които ще 
бъдат обединени в бъдещия 
музеен комплекс. Той ще 
има разгъната площ 20 200 
кв. м, от която 6060 кв. м 
галерии. Предвиждат се още 
подземно депо за съхране-
ние на предмети на изку-
ството, конферентен център, 
ресторант и кафенета, об-
разователен център, офиси, 
работилници и библиотека. 
Карето между сградите ще 
бъде оформено като вътре-
шен двор по подобие на 
двора „Марли” в парижкия 
„Лувър”. Част от покривите, 
главно над галериите, ще бъ-
дат заменени със стъклени.

Радостина Маркова 

 Така ще изглежда „Българският Лувър”, ако журито 
избере проекта на арх. Янко Апостолов 
         снимка марина ангелова

▶
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Единствено Синята 
коалиция показа по-
големи задръжки към 
документа

Няма сериозни и принципни 
разминавания между прези-
дент, управляващи и опози-
ция по проекта за Стратегия 
за националната сигурност 
на България. Забележките са 
отстраними, а консенсусът 
по документа е много бли-
зо, обясниха участниците 
в заседанието на Консулта-
тивния съвет по национална 
сигурност, който се проведе 
при президента Първанов. 

Работната група по стра-
тегията ще продължи ра-
бота до изглаждането на 
документа, ще има и още 
едно прецизиране на тек-
стовете, за да се постигне 
максимално съгласие.

На косъм  
от консенсуса
Неочаквано за мнозина 
прехвърчащи искри меж-
ду президента и ГЕРБ след 
срещата на КСНС този път 
нямаше. Президентът рядко 
събира съвета (което по за-
кон трябва да прави на всеки 
три месеца), като предното 

заседание беше миналата 
есен по повод усвояването 
на евросредствата. Тогава 
напрежението между двете 
страни бе значително. 

„След това заседание сме 
много близо до постигането 
на максимално съгласие. 
Проведохме конструктивен 
дебат, без да се разделяме на 
управляващи и опозиция”, 
каза след срещата президен-
тът Георги Първанов. Той 
добави, че има конкретни 
забележки по текста, но не 
и такива, които да са ради-
кално различни от духа на 
самия документ.

от една страна  
на бариерата
„Като цяло искам да се по-
добри текстът на докумен-
та и да се доуточнят някои 
дефиниции. Всеки от нас 
би трябвало да направи ком-
промис със собствените си 
предложения, за да имаме 
удовлетворяващ документ”, 
каза президентът. 

„Желанието на всички е 
да се обединим максимално 
около този проект и той ще 
бъде внесен в парламента, 
когато това е факт, за да 
получи максимална подкре-
па”, каза и премиерът Бо-

рисов. Той също потвърди, 
че изказаните на срещата 
забележки са отстраними. 

„Политическите разли-
чия, доколкото ги имаше 
по този документ, са прео-
долими”, добави и Лютви 
Местан от ДПС. Според 
депутата по време на засе-
данието не е имало споро-
ве. Напротив - не е имало 
въпроси, които да са били 
обект на сблъсък.

Сини резерви
Синята коалиция единствена 
изрази по-голямо недовол-
ство от документа. Депу-
татът Йордан Бакалов оп-
редели проекта в сегашния 
му вид като достоен за глас 
„въздържал се”. Според него 
в стратегията отсъства по-
литическото начало, както и 
оценка за действията по вре-
ме на криза като тази в Ко-
сово през 1999 г. „Най-сла-
бата част на тази стратегия 
е така наречената система 
за национална сигурност”, 
заяви Бакалов. Той добави, 
че проектът трябва да бъде 
доработен, но има напредък 
по вида му през юни, който 
Синята коалиция съвсем не 
харесваше. 

Ани Коджаиванова

Първанов и ГЕРБ без разногласия  
за стратегията за сигурност

Брюксел одобри с 25% 
повече евросубсидии  
за пчеларския сектор
Общо 11.3 млн. EUR 
ще задели България 
през новия програмен 
период 2011-2013 г. 

Eвропейската комисия 
одобри националните про-

грами на 27-те държави 
членки за подобряване на 
производството и търго-
вията с пчелни продукти 
за периода 2011-2013 г. 
Общият годишен бюджет, 
предназначен за съфинан-
сиране на националните 

В крак с времето
Нови цели,  
нова стратегия  

България има нужда от 
нова стратегия, която 
да отразява съвременни-
те нужди и цели на стра-
ната както във външ-
нополитически план, 

▶

така и по отношение на 
вътрешната сигурност, 
единодушни са участни-
ците в Кснс. сега дейст-
ващата стратегия за 
национална сигурност е 
от 1998 г. 

Тя е изиграла своята 
роля за приемането на 
България в Ес и наТО, но 
трябва да бъде осъвреме-

▶

нена и да отразява нова-
та среда на сигурност, 
активното участие в 
съвместни операции на 
съюзниците ни и нови-
те стратегически парт-
ньорства. 

Предложението за нова 
стратегия е още от 2003-
а, но едва сега е близо до 
осъществяването си.

▶

Президентът каза, че има само технически бележки по стратегията,  
премиерът обеща да ги включи при преработването й снимКа Емилия КОсТадинОва

▶

очакваната усвояемост за 2010 г. по програмата  
за пчеларство е около 94%
▶

програми, е 32 млн. EUR 
годишно, което е с 25% по-
вече в сравнение с периода 
2008-2010 г.

Какво получава  
България
За България финансирането 
за периода 2011-2013 г. е 
близо 11.3 млн. EUR, като 
само европейското съфи-
нансиране е около 5 млн. 
EUR. Средствата са почти 
равномерно разпределени за 
всяка отделна година. Сред-
но по 3.8 млн. ЕUR ще бъдат 
парите по европрограмата, 
от които европейското съ-
финансиране ще е 1.7 млн. 
EUR, показват разчетите. 

За сравнение бюджетът 
на програмата за периода 
2008-2010 г. беше около 
7.5 млн. лв. Само за 2010 
г. парите за пчеларите бяха 
около 2.3 млн. лв., като 
очакванията на експертите 
са до края на годината да 
се постигне минимум 94% 
усвояемост. 

За какво се 
 използват парите
Националните програми 
за пчеларския сектор са 
основният инструмент за 
частично компенсиране на 
загубата на пчели. Чрез тях 
се финансират различни 
мерки - от борбата със спе-
цифични болести до науч-
но-приложни изследвания.

Дарина Черкезова
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Брюксел отчита много 
добър напредък по 
преговорите за Ямал-
ския газопровод

Разговорите с Полша и Ру-
сия по споразумението за 
Ямалския газопровод вър-
вят много добре, казаха от 
Европейската комисия (ЕК). 
Договореност беше постиг-
ната между двете държави 
още в началото на година-
та, но документ не беше  
подписан, за да може Брюк-
сел да провери дали клаузи-
те отговарят на европейското 
законодателство. Разглеждат 
се въпроси като управление-
то на газопровода, достъпът 
до трети страни и тарифите, 
съобщи Bloomberg.

Повече газ
Сделката ще увеличи дос-
тавките на синьо гориво за 
Полша до 10.2 млрд. куб. м 
годишно в сравнение със 7.4 
млрд. куб. м в момента. С 
това ще се компенсира и ко-

личеството, транспортирано 
от „РосУкрЕнерго” до нача-
лото на миналата година, 
когато заради спор между 
Русия и Украйна доставките 
бяха прекратени. Компания-
та, в която „Газпром” държи 
50%, трябваше да осигури 
на Полша 2.3 млрд. куб. м 
газ през 2009 г.

особена ситуация
„Провеждаме много добри 
и задълбочени дискусии с 
руските си партньори и с 
полските власти за бъдещите 
договорености за Ямалския 
газопровод, но обсъждания-
та още не са приключили”, 
каза генералният директор 
по енергетиката в ЕК Филип 
Лоу. По думите му новото 
законодателство в ЕС цели 
такива проекти да се поверя-
ват на независими оператори, 
вместо да се контролират от 
един доставчик. Ямал обаче 
е в много особена ситуация, 
тъй като по него тече руски 
газ по руски тръби. „Искаме 
да се уверим, че условията за 

Полша е близо до договор с Русия за още синьо гориво

Експерти смятат, че 
Русия може да намали 
капацитета на проекта 
наполовина

Русия няма да се откаже 
от проекта “Южен поток”, 
дори да получи привлека-
телни условия за участие в 
газопреносната система на 
Украйна чрез обединението 
на “Газпром” и “Нафтогаз 
Украйни”. Това заяви ми-
нистърът на енергетиката 
Сергей Шматко, след като 
по-рано Москва даде сигна-
ли, че е готова да преразгле-
да строежа на газопровода.

Експерти обаче смятат, че 
изказването на Шматко не 
означава отказ от прегово-
рите. Според тях е възмож-
но Москва да избере вари-
ант “Южен “минипоток”, 
при който капацитетът на 
тръбата ще е по-малък. В 
замяна на това пък Русия 
ще получи контрол върху 
украинския пренос на газ.

Разхищение
Украйна отчаяно се опитва 
да запази позицията си на 
главен транспортен маршрут 
за сибирския природен газ. 
Миналата седмица външ-
ният министър Константин 
Гришченко обяви “Южен 
поток” за разточителен и не-
нужен проект. Според него 
е много по-добре Европей-
ският съюз и Русия да на-
правят “съвсем ограничени 
допълнителни инвестиции” 
в съществуващата мрежа в 
Украйна, отколкото да стро-
ят нов газопровод. “Ясно 
казваме на руските си при-
ятели, а и на европейците, 
че сме против този проект, 
и предлагаме алтернатива”, 
каза Гришченко. По думите 
му да се харчат безогледно 
пари за ненужен проект е 

Москва потвърди намерението си 
да строи газопровода ”Южен поток“

Доставки
Има опасност  
от недостиг  
на газ в Полша 

Има опасност от недос-
тиг на газ в Полша през 
следващите три месеца, 
тъй като съществуващи-
те споразумения подсигу-
ряват доставките само 
до средата на октомври. 
в това се включват газът 
от Русия, местният добив, 
вносът от други източни-
ци и наличните запаси.

▶

Най-голямата газова 
компания в страната 
Polskie Gornictwo Naftowe i 
Gazownictwo SA очаква да 
достави между 14.3 и 14.5 
млрд. куб. м синьо гори-
во през 2010 г. За първото 
полугодие тя отчете про-
дажби на 7.6 млрд. куб. м.

Производството в стра-
ната е в обем 4.3 млрд. 
куб. м, а в хранилищата 
има около 1.6 млрд. куб. 
м. Допълнително Полша 
може да разчита и на 
вноса на почти 1 млрд. куб. 
м газ от Германия. 

▶

▶

против логиката на съвре-
менната икономика.

Довод
“Южен поток”, който ще 
пресича Турция и след това 
ще минава на север през 
Балканите, е труден проект 
по икономически, екологич-
ни и технологични причини, 
смята Гришченко. Допълни-
телният капацитет от около 
60 млрд. куб. м годишно, 
който тръбопроводът ще 
осигурява, може да се по-
стигне чрез модернизиране 
на украинската мрежа за 
много по-малка сума, обяс-

ни той.
По изчисления на “Газ-

пром” от миналата година 
“Южен поток” ще струва 
8.6 млрд. EUR. По-точна 
оценка ще бъде направена, 
след като приключат всички 
проучвания.

в условията 
на конкуренция
И строежът на “Южен по-
ток”, и модернизацията на 
газопреносната система на 
Украйна целят да се дивер-
сифицират маршрутите за 
доставка на газ. “Нашите 
украински колеги трябва 

да се научат да живеят в 
условията на конкуренция 
и пазарна среда” , комен-
тира Шматко. Критиките по 
адрес на проекта и високата 
му цена няма да повлияят на 
шансовете за реализацията 
му, категоричен беше той. 
“Акционерите вече са взели 
решение и смятам, че няма 
да има никакви проблеми”, 
добави министърът.

Минипоток
В началото на миналата сед-
мица президентът на “Руско 
газово общество” Валерий 
Язев каза, че обединението 

между “Газпром” и “Наф-
тогаз” може да доведе до 
корекция в руската позиция 
за “Южен поток”. Това беше 
разтълкувано като намек за 
възможен отказ от строи-
телство. В противоречивите 
изказвания обаче експерти-
те видяха възможност за ре-
ализацията на минивариант 
на проекта. След като Русия 
и Украйна основат смесено 
предприятие, което да сто-
панисва преносната мрежа, 
Москва може да построи и 
“Южен поток”, но с двойно 
по-малък капацитет, който 
впоследствие може да бъде 

Според Киев много по-добре е ЕС и Русия да инвестират малко пари в съществуващата мрежа в Украйна, отколкото да строят нов газо-
провод сНИмкИ bloomberG

▶

разширен, смятат те. 
Добивът на газ в Европа 

се очаква да намалее през 
следващите години, така 
че вносът неизбежно ще 
нарасне. В момента 20% 
от синьото гориво за Евро-
па минава през Украйна, а 
преносната мрежа е силно 
амортизирана. “Газпром” 
има интерес да участва в 
модернизацията, за да си 
гарантира запазването на 
транзитните обеми. Това 
обаче не противоречи на 
идеята за увеличаване на 
доставките и разнообразява-
не на преносните канали.

Ямалският газопровод е особен случай, тъй като по 
него тече руски газ по руски тръби, обясни генерал-
ният директор по енергетиката в ЕК Филип Лоу

▶

Полша са същите като тези, 
които биха били предложени 
на всеки друг вносител и 
оператор”, обясни Лоу.

Удължаване
Подготвяният договор пред-
вижда удължаване на пре-
дишното споразумение с 15 
години до 2037 г. „Газпром” 
ще продължи да използва га-
зопровода, който минава през 

Полша и Германия, до 2045 г. 
Споразумението ще позволи 
на Полша, която получава 
около две трети от газа си от 
Русия, да избегне намаляване 
на доставките за индустрия-
та, както стана в началото на 
годината. Следващият кръг 
преговори между Москва 
и Варшава с участието на 
Брюксел е планиран за тази 
седмица. 
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„Агрия” продаде „Хлебозавод 
Корн” за 6.5 млн. лв.

Публичната компания „Аг-
рия Груп холдинг” АД е 
продала мажоритарния си 
пакет дялове в „Хлебоза-
вод Корн” ОДД за 6.5 млн. 
лв., съобщиха от холдин-
га. Сделката за 99.20% от 
капитала на „Хлебозавод 
Корн” е сключена на 16 
септември.

Купувач на 363 080-те дяла 
с номинал 10 лв. е „Йорк 
Скай” ЕООД, което до 13 
септември притежаваше 9% 
от капитала на публичното 
дружество.

Инвестиции
„В сделката не участват свър-
зани и/или заинтересовани 
лица”, се казва в съобщени-
ето на „Агрия”, чийто ос-
новен предмет на дейност е 
производство и търговия със 
зърно. Според ръководството 
на холдинга подобна сделка 
е в рамките на предмета на 
дейност.

Средствата от продажбата 
на „Хлебозавод Корн” ще 
бъдат използвани за реа-
лизирането на част от ин-
вестиционната програма 
на холдинга, обясняват от 
„Агрия”. Публичната ком-
пания вижда потенциал да 

насочи усилия към развитие 
на производство на зърнени 
култури, експорт на зърно и 
производство на възобновя-
еми енергийни източници.

Инвеститор
Купувачът на хлебозавода 
„Йорк Скай” продаде на 13 
септември всичките си ак-
ции от „Агрия”. В единична 
сделка на извънрегулирания 
пазар на БФБ бяха прехвър-
лени 612 хил. лота, което 
представлява  9% от капи-
тала на публичния агрохол-
динг. 

Емил Райков, изпълните-
лен директор и най-голям 
акционер в „Агрия”, каза 
след сделката за в. „Пари”, 
че именно „Йорк Скай” е 
продавач, а купувачът е нов 
инвеститор извън големите 
собственици на „Агрия” до 
момента. „Доколкото знам, 
причината за продажбата е 
преструктуриране на порт-
фейла акции на „Йорк Скай”, 
добави Емил Райков. Той не 
пожела да каже кой е купувач 
на книжата. 

Справка в Търговския ре-
гистър показва, че регистри-
раното в Търговище „Йорк 
Скай” е 100% собственост на 

КомпанИИ 
И пазарИ
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Мобилните оператори отново се скараха за преносимостта

Холдингът ще използва 
парите за изпълнение 
на инвестиционната си 
програма

„Глобул” обвини 
конкурентите си, че 
пречат на потреби-
телите да пренасят 
номерата си

Преносимостта на фик-
сирани и мобилни номера 
отново скара мобилните 
оператори. „Глобул” обвини 
директно „М-Тел”, че бави 
умишлено близо 800 молби 
за прехвърляне на номера. 
Конкурентите ни отказват 
извършване на услугата с 
мотива, че имат технически 
проблеми, което е в пряк 
ущърб на потребителите и 

в нарушение на приетите 
от КРС и трите оператора 
функционални характерис-
тики на услугата, твърдят от 
„Глобул”. 

забавяне и отказ
Обвиненията към „Виваком” 
са, че бившият национален 
телеком бави исканията за 
пренос по-дълго от устано-
вения двудневен срок. БТК 
изцяло и напълно немотиви-
рано отказва пренос на ана-
логови фиксирани номера, 
което също е в нарушение 
на правилата, твърдят от 
„Глобул”. 

От мобилния оператор, 

който е собственост на 
гръцкия национален теле-
ком, се заканиха да сези-
рат Комисията за регули-
ране на съобщенията. 

Контраатака
От „М-Тел” отвърнаха на 
обвиненията, че именно 
„Глобул” възпрепятства про-
цедурата по прехвърлянето 
на номерата. Преди месец 
компанията спря 50 сим кар-
ти на варненска фирма без 
предупреждение, след като 
стана ясно, че дружеството 
иска да ползва нашите услу-
ги, твърдят от „МобилТел”. 
Оттам са категорични, че 

„Глобул” използва различни 
трикове, свързани със смя-
ната на личните документи, 
за да отхвърли исканията за 
преносимост. 

От „Виваком” също от-
хвърлиха обвиненията и из-
разиха учудване, че „Глобул” 
се жалва предварително по 
тема, която днес ще бъде 
обсъждана между трите опе-
ратора. Според ръководство-
то на бившия национален 
телеком компанията винаги 
е подкрепяла преносимостта 
и от 2008 г. досега има най-
много пренесени номера в 
мрежата си от другите два 
оператора.  

„агрия” с изпълнителен директор Емил райков ще насочи усилия към развитие на производство на зърнени 
култури, експорт на зърно и производство на възобновяеми енергийни източници                снимка Емилия костадинова

▶

Трите оператора се обвиняват взаимно, че ограни-
чават правата на потребителите 

снимка БоБи тошЕв

▶

авиация
Тръгват редовни 
полети от София 
до Екатеринбург
Руската авиокомпания 
„Уралски авиолинии” 
започва ежеседмични 
полети от Екатерин-
бург до София, предаде 
ИТАР-ТАСС. Според 
българския консул в 

Екатеринбург Пламен 
Петков откриването на 
редовна линия е про-
диктувано от увеличе-
ния брой визи, които 
българското посолство 
е издало на граждани от 
руския град в областта 
Урал. От началото на 
годината заявките са се 
увеличили с над 60%. 
Наблюдава се сериозно 
нарастване на интереса 

към популярните бъл-
гарски курорти. Освен 
това Екатеринбург има 
голям потенциал за съ-
трудничество с България 
както на официално 
равнище, така и в сфе-
рата на бизнеса,  твърди 
Петков. Стокообменът 
между Екатеринбург и 
България през миналата 
година е бил за около 10 
млн. USD.

Красен Йоркишев. Предме-
тът на дейност на дружество-
то е производство и търговия 
със селскостопанска продук-
ция от растителен и живо-
тински произход. Освен това 
дружеството произвежда и 
търгува със зърнени храни, 
каквато отчасти е дейността 
и на публичното „Агрия”.

Последният предаден от-

чет на „Йорк Скай” е към 31 
декември 2008 г., като в него 
се вижда, че дружеството 
не е реализирало приходи. 
Загубата за 2008 г. е хиляда 
лева, като е дошла заради 
разходите за външни услуги, 
които са на същата стойност. 
В баланса са записани общо 
630 хил. лв. активи, 614 хил. 
лв. от които са инвестиции.

отчет
Според консолидирания от-
чет на „Агрия” за полугоди-
ето на 2010 г. приходите на 
холдинга са се понижили 
с 2.5% на годишна база и в 
края на юни са 29.05 млн. лв. 
Печалбата на варненската 
компания е малко над 1 млн. 
лв., като се понижава с 20.1% 
спрямо първите шест месеца 

на миналата година.Новината 
за продажбата на хлебозавода 
донесе ръст за акциите на 
„Агрия”. По време на пе-
тъчната сесия книжата на 
дружеството се повишиха с 
6.14% до 4.15 лв. за акция. По 
позицията бяха прехвърлени 
500 лота. Капитализацията на 
холдинга е 28.2 млн. лв.

атанас Христов
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„Оркид” загуби 8 пъти 
повече отпреди година
Нетни загуби от 17.866 
млн. EUR отчете за първата 
половина на 2010 г. инвес-
тиционната група „Оркид 
Дивелъпмънтс”. Според 
доклад до Лондонската 
фондова борса отрицател-
ният резултат е осемкратно 
по-висок спрямо година по-
рано, когато тя е отбелязала 
загуби от 2.240 млн. EUR. 
Като основна причина се 
посочва по-ниската цена на 
основния ритейл проект на 
групата у нас - „Гранд мол 
Варна”.

проекти 
„Гранд мол Варна” отвори 
през май тази година със 
сравнително ниска пър-
воначална заетост. Спо-
ред „Оркид Дивелъпмънтс 
груп” обаче посещаемостта 
на мола расте, а с това - и 
интересът на наемателите. 
Към момента заети са само 
61% от търговските площи, 
но с подписаните договори 
за още 3500 кв. м наетите 
площи ще достигнат 34 
000 кв. м, а заетостта - 68%. 
Водят се преговори за отда-
ване на още 8000 кв. м и ако 
те приключат успешно, зае-
тостта ще се повиши с още 
17%, отчетоха от „Оркид 
Дивелъпмънтс груп”. От 
Colliers International, която 
отдава обектите в „Гранд 
мол Варна”, посочиха, че 
тази есен се очаква в него 
да отворят врати 17 нови 
обекта. Сред новите марки 
в мола са испанските ма-
газини за бельо Oysho, LC 
Waikiki, Fan Point и Adidas, 
Playlife, Mango, Guess и 
Galeria Scandal. 

преоценка  
Въпреки ръста на заетостта 
при преоценката на мо-

Групата е със 17.866 млн. EUR назад след преоценката  
на „Гранд мол Варна” през юни

 проектът „оркид Гардънс Варна” трябва да бъде завършен до средата на 2011 г.▶

Седем автогари са извършили нарушения 

ла през юни тази година 
стойността му е намаляла 
с 18 млн. EUR до 134 млн. 
EUR. По-ниската оценка на 
търговския център идва от 
отстъпките за наемателите 
през първите години, как-
то и очакваната по-слаба 
събираемост на наемите 
заради лошия икономи-

чески климат. От „Оркид 
Дивелъпмънтс груп” от-
белязват, че спадът на ико-
номиката продължава да 
оказва значително влияние 
върху пазара на имоти. Це-
ните остават нестабилни 
заради ниската ликвидност 
и липсата на достатъчно 
сделки, посочиха от гру-

пата. Това оказва негативен 
ефект и върху продажбите 
при жилищните проекти 
на „Оркид Дивелъпмънтс”. 
Продължава строителство-
то на проектите „Оркид 
Хилс Варна” и „Оркид 
Гардънс Варна”. Първият 
от тях трябва да бъде за-
вършен към края на тази 

година. В момента тече 
строителството на третия 
етап от него. Първите два 
етапа включват 336 апар-
тамента, от които 260 вече 
са продадени. „Оркид Гар-
дънс Варна” ще включ-
ва жилищна и търговска 
част, а изграждането му 
ще приключи през първата 

половина на 2011 г. „Оркид 
Дивелъпмънтс груп” при-
тежава и управлява също 
хотел „Златен Явор”, но 
засега приносът му в об-
щия финансов резултат е 
сравнително слаб, тъй като 
той не работи извън актив-
ния летен  сезон.

радостина маркова

„Автомобилна  
администрация”  
спря от движение  
5 автобуса

Изпълнителна агенция 
„Автомобилна админи-
страция” е открила нару-
шения в 7 автогари, стана 
ясно след повторната про-
верка. През юли ведом-
ството издаде предписания 
на 89 автогари със срок 
от 30 дни за отстраняване 
на установените нередно-
сти. Започнали са масови 
проверки и на училищни-
те автобуси, съобщиха от 
министерството на транс-
порта.

нарушители  
и нарушения
Проверките на „Автомо-
билна администрация” през 
последния месец показаха 
нередности на автогарите 
в областите Благоевград, 
Велико Търново, Разград, 
Силистра, Добрич, Перник 
и Бургас. 

Най-честите пропуски са 
липса на звукова уредба 
и информационни табла, 
липса на маркировки и на-
веси на автогарите и др. 
За установените админи-
стративни нередности са 
написани девет акта. 

„Малкото нарушения, 
които открихме, показват, 
че проведената акция през 

лятото има положителен 
ефект”, твърдят от транс-
портното ведомство.

Други  
проверки 
„Автомобилна админи-
страция” наложи пет ав-
тобуса да бъдат принуди-
телно спрени от движение. 
В рамките на едномесеч-
ната акция са направени 
и близо 5 хил. проверки 
на автобуси, извършващи 
вътрешни и международни 
превози. 

На 264 от тях са съста-
вени актове за установени 
административни наруше-
ния. 

николета Цветкова
най-честите нарушения на автогарите са липсата на информационни табла 

и навеси                            Снимка БоБи Тошев

▶
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Фондовете за земеделска земя  
купиха 1800 декара през август
„Адванс” и „Агро Фи-
нанс” са инвестирали 
122 млн. лв. в обра-
ботваеми земи

Фондовете за имоти, които 
влагат парите на акционерите 
си в покупка на земеделски 
земи, са придобили нови 
1800 декара през август. Това 
показват месечните бюлети-
ни на „Адванс Терафонд” 
АДСИЦ и „Агро Финанс” 
АДСИЦ, които са две от  
петте дружества на БФБ, ин-
вестиращи в обработваеми 
земи.

През миналия месец по-
активен при покупките е 
бил „Адванс”. Фондът е 
купил 1570 декара на сред-
на цена 305 лв. През август 
„Агро Финанс” е придоби-
ло 230 декара земи. 

пари
Общият размер на инвес-
тициите на двете компании 
е 122 млн. лв. По-скъпо е 
плащал „Агро Финанс”, 
защото средната цена на 
декар земя в портфейла 
на фонда е 283.04 лв., или 
общо малко над 37 млн. лв. 

Откакто е започнал да купу-
ва земи, „Адванс” е вложил 
в имотите 85 млн. лв., което 
означава 256 лв. средна це-
на на декар земя.

„Булленд Инвестмънтс” 
АДСИЦ, което също инве-
стира в покупка на земи, 
не представя на инвести-
торите месечни отчети, но 
справка в сайта на компа-
нията показва, че към 19 
септември фондът има в 
портфейла си 21 097 де-
кара земя. Според отчета 
на дружеството за второто 
тримесечие в края на юни 
„Булленд” е притежавало 
20 881 декара, което озна-
чава, че през юли, август и 
първите 19 дни на септем-
ври компанията е купила 
216 декара земя. 

наем
Към 31 август „Адванс” е от-
дало 78.8% от притежаваните 
земи към края на 2009 г. под 
наем или аренда при средна 
рента 21 лв. на декар. От 
своя страна „Агро Финанс” 
е отдало под аренда 88% от 
закупената земя към 31 ав-
густ при средна стойност на 
рентата 20 лв. за декар.

Купувач на 51% от 
кърджалийското пред-
приятие е „Пластхим-
Т”, в което холдингът 
държи 49.81%

„Еврохолд” продаде дела от 
„Формопласт” на себе си. 
Кърджалийското дружество 
е първото производствено 
предприятие от групата на 
холдинга, което беше про-
дадено по обявения план за 
разделяне с нестратегиче-
ски активи.  

Сделка
Продажба на 51% от „Фор-
мопласт” беше извърше-
на на извънрегулирания 
пазар, където бяха прех-
върлени 1 937 442 акции 
на цена 1.17 лв. за общо 
2.23 млн. лв. Купувач на 
пакета е „Пластхим-Т” АД, 

в което холдингът държи  
3 379 870 акции, или 
49.81%.

Справка в Търговския ре-
гистър показва, че към 26 
юни 2010 г. най-голям акци-
онер в компанията е Айдън 
Фаик Адем, който има с една 
акция повече от „Еврохолд”. 
В съвета на директорите на 
тервелското дружество е и 
изпълнителният директор 
на „Девин” Цветан Лъжан-
ски. През миналата година 
приходите на „Пластхим” са 
се понижили с 24.6% до 38.6 
млн. лв. Нетната печалба 
бележи минимален спад от 
0.2% до 1.1 млн. лв.

Фокус
От „Еврохолд” уточняват, 
че инвестицията е част от 
стратегията за изграждане 
на нова производствена база 
на територията на кърджа-

Целта на „Еврохолд” е да се концентрира върху бизнеса, свързан с продажбата на 
автомобили, застраховане и лизинг 
▶

„Еврохолд” продаде дела  
от „Формопласт” на себе си

Дружествата са отдали под аренда голяма част от притежаваните земи снимка Емилия костадинова▶

лийското предприятие. След 
финализирането на продаж-
бата на „Формопласт” на 
„Пластхим-Т” двете дру-
жества ще бъдат продадени 
в пакет.

Публичният холдинг обя-
ви, че от сделките по про-
дажбата на нестратегически 
активи ще получи 40 млн. 
лв. Целта на „Еврохолд” 
е да се концентрира само 
върху основния си бизнес, 
свързан с продажбата на 
автомобили, застраховане 
и лизинг. „Досега много от 
миноритарните инвестито-
ри се заяждаха, че не сме 
се концентрирали върху 
основния си бизнес. Е, се-
га вече се концентрираме 
само върху него”, каза при 
съобщаване на новината за 
предварителните договори 
Асен Христов, председател 
на НС на „Еврохолд”.

БАНКИТЕ
В ТЪРСЕНЕ
НА НОВИ
СТРАТЕГИИ

BANKING
MANAGEMENT
FORUM

Banking Management Forum ще даде възможност да се намерят отговори на някои от важните въпроси 
пред банковия и финансовия сектор – какви са реалните проблеми на банките, как трябва да се 
управлява рискът, какви са очакванията на клиентите и бизнеса. Banking Management Forum си 
поставя за цел да помогне на банките да начертаят политиката си за бъдещето - чрез личния опит на 
всяка банка,  прогнозите и тенденциите, както и възможността за обмяна на опит.

5.10. ГРАНД ХОТЕЛ СОФИЯ

Генерален спонсор: С подкрепата на:

Медийни партньори:

ПОВЕЧЕ ИНФОРМАЦИЯ ЗА ПРОГРАМАТА, ЛЕКТОРИТЕ И ЗА РЕГИСТРАЦИЯ:
��/ ���� ���           www.pari.bg            events@pari.bg

Мениджърите на фондо-
вете за земеделски земи са 
категорични, че арендните 
плащания през следващите 

години ще се увеличават, 
като с основна заслуга ще 
е повишаването на плаща-
нията към земеделските 

производители. По думите 
им целта на АДСИЦ за зе-
мя е да успеят да окрупнят 
парцелите си, защото това 

също е фактор, който им 
позволява да вземат по-ви-
сока рента.

атанас Христов
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Пазарът на куриерски услуги 
се сви с 10% през 2010 г.
Българските  
оператори отчитат 
увеличаване  
на „хибридна поща”
От началото на годината обе-
мите и приходите на пазара 
на куриерските услуги са на-
малели с около 10% спрямо 
миналата година. Това каза 
за в. „Пари” Людмил Йоси-
фов, председател на УС на 
Асоциацията на българските 
куриерски оператори. Точни 
данни обаче няма, тъй като 
Комисията за регулиране 
на съобщенията публикува  
единствено годишни данни 
за пазара. 

За 2009 г. обемът на целия 
пощенски пазар в България 
се оценява на 226 млн. лв. 
В сумата са включени реа-
лизираните приходи на 94% 
от операторите в бранша. 
През миналата година по-
щенските услуги са нарас-
нали с 20% спрямо 2008 г., 
което беше тенденция за 
последните 3 години.
 
оцеляване  
по време на криза
Спадът през 2010 г. е ос-
новно при стандартните 
пощенски пратки. „Въпре-
ки икономическата криза и 
свиването на пазара няма 
данни за фалирали фирми”, 
твърди Йосифов. По думите 
му това се дължи на комби-
нирането на няколко услуги 
и гъвкавостта на фирмите. 
Частните куриери вече не 
залагат на големи складове, 
а предпочитат малки офиси 
от типа „леки мрежи”, кое-
то намалява оперативните 
разходи. По този начин се-
бестойността на услугата 
става по-ниска. „По-голе-
мите куриерски оператори 
разшириха портфолиото си, 
като добавиха и логистика, за 
да бъдат адекватни на проме-
нящия се пазар”, твърдят от 
бранша. 

„Хибридна поща”
Въпреки спада на пазара 
като цяло тъй наречената 
хибридна поща отчита ръст, 
което е тенденция през по-
следните няколко години. 
Това е електронна инфор-
мация, която се отпечатва на 
хартиен носител и се изпра-
ща на потребителя. Доставки 
от този тип са сметките за 
ток, вода и парно. През 2009 
г. пратките от този тип са се 
увеличили с близо 30%. 

„От началото на годината 
тенденцията за ръст  при 
хибридните доставки се 

226
▶ млн. лв. е обемът 
на целия пощенски 
пазар в България за 
2009 г.

В България 
пазаруването 

по интернет не се 
насърчава, но хората 
купуват от чужбина 
и това води до ръст 
на международните 
пратки

Людмил Йосифов,
председател на УС на Асоциаци-
ята на българските куриерски 
оператори

запазва”, твърди шефът на 
асоциацията. 

премахване  
на монопола
Куриерският бранш очаква 
да има раздвижване на па-
зара догодина, когато отпада 
монополът на „Български по-
щи” при доставката на прат-
ки до 50 грама. В момента 
тази услуга се извършва само 
от държавната компания. 

Браншът разчита и на раз-
витието на електронната 
търговия и пренасочване-
то на клиентския интерес 
от експресни услуги към 
стандартни. „В България 
пазаруването по интернет 
не се насърчава, но хората 
купуват от чужбина и това 
води до ръст на междуна-
родните пратки”, коменти-
ра Йосифов. Според него 
количеството на недоста-
вените пратки ще се нама-
ли и от предпочитанията 
на клиентите да използват 
нормален режим на достав-
ка. Експресните услуги са 
между 50 и 60% по-скъпи 
от стандартните.

Конкуренция
Българските компании не мо-
же да конкурират TNT и DHL 
при международните пратки, 
тъй като нямат изградена 
логистична инфраструктура 
и транспортна мрежа. От 
друга страна, пратките извън 
страната оскъпяват много 
услугата и за това повече-
то фирми предпочитат да 
оперират на територията на 
България, където цената се 
определя на база обем и те-
гло на стоката, без значение 
началната и крайната точка. 
За международните пратки 
компаниите сключват дого-
вори със световните лидери 
в куриерските услуги. 

Куриерските услуги така 
или иначе не бяха много 
засегнати от кризата и 
очакванията на бранша са, 
че от догодина пазарът ще 
се върне към нормалните 
нива и още в началото на 
2011 г. ще бъдат отчетени 
по-добри резултати.

николета Цветкова
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Оператори на куриерски услуги

Куриерски услуги

Оператори на куриерски услуги и хибридна поща

Оператори на хибридна поща

Хибридна поща Резервиран сектор УПУ, с включени приходи от парични преводи �без резервиран сектор�

“Български пощи” ЕАД

“Еконт Експрес” ООД, “МИБМ Експрес” ООД, “Тип�Топ куриер” АД

Операторите, лицензирани 
само за парични преводи

���� г.

���� г.

���� г.

���� г.

���� г.

���� г.

���� г.

���� г.

���� г.

Обем на пазара за пощенски услуги

Структурa на приходите от пощенски услуги

Разпределение на приходите от пощенски услуги за ���� г.
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Пазарът гледа с надежда към  
новия директор на LG Electronics
Неочакваните про-
мени в мениджмънта 
се дължат на слабите 
резултати при мобил-
ните телефони

Неочакваните мениджър-
ски промени в третия по 
големина производител на 
мобилни телефони в све-
та LG Electronics целят да 
подобрят стратегията на 
южнокорейската компа-
ния в производството на 
смартфони. В края на ми-
налата седмица стана ясно, 
че шефът на търговската 
фирма LG International Ку 
Бон-Джун ще поеме поста 
главен изпълнителен дирек-
тор на LG Electronics. Той 
ще замени Нам Йонг, който 
си е подал оставката заради 
лошо управление.

по стъпките  
на другите
Подобни промени седмица 
по-рано бяха направени и 
във водещия производи-
тел на мобилни телефо-
ни Nokia. И двете компа-
нии страдат от липсата на 
достатъчно добри модели 
смартфони, с които да кон-
курират iPhone на Apple 
и Galaxy S на Samsung 
Electronics. Мобилното под-
разделение на LG обяви ре-

кордно голяма загуба от 120 
млрд. вона (103 млн. USD) 
за последното тримесечие 
и предупреди, че подобен 
резултат се очаква и за на- 
стоящия период. Продаж-
бите на звеното осигури-
ха едва четвърт от общите 
приходи на компанията.

Добър сигнал
Инвеститорите посрещнаха 
положително мениджър-
ската промяна, което вдигна 
акциите на южнокорейска-
та компания с около 5% в 
петък. Според анализатори 
LG се нуждае от вътрешна 
промяна, тъй като слабите 
резултати на звеното за мо-
билни телефони се отразя-
ват негативно на цялостно-
то представяне на групата. 
Те смятат, че Ку ще успее да 
се справи с предизвикател-
ствата в бързо развиващия 
се IT сектор и ще доближи 
LG до лидерите на пазара. 
Добър сигнал е и че Ку е 
член на семейството, осно-
вало четвъртия по големи-
на конгломерат в страната. 
Това означава, че той ще 
има много повече влияние 
в цялата група.

заслуга
Една от заслугите, които 
се приписват на Ку, е, че 
превърна подразделението 

LG Display на LG Electronics 
във втория по големина про-
изводител на телевизори 
с плоски екрани в света. 
Решението му навреме да 
насочи голяма част от ин-
вестициите в технологията 
LCD - още когато беше шеф 
на звеното между 1999 и 
2006 г., се смята за добър 
сигнал за способностите му 
да „надуши” тенденциите в 
бързо променящия се сектор 
на мобилните телефони.

Важно умение
Именно това умение като че 
ли липсваше на Нам напо-
следък. След като той пое 
поста главен изпълнителен 
директор през 2007 г., ком-
панията отчиташе стабилни 
печалби през 2008 и 2009 г. 
основно заради значително-
то съкращаване на разходи-
те. Продажбите също вър-
вяха добре, като мобилните 
телефони осигуриха при-
ходи от 17 трлн. вона (14.7 
млрд. USD) през втората 
година. Именно през 2009 
г. обаче предпочитанията на 
потребителите започнаха да 
се променят и в началото на 
2010 г. стана ясно, че не-
щата в LG не вървят както 
трябва. Продажбите рязко 
спаднаха, а пазарният дял 
на компанията намаля от 
11 на 10%.

Интересът на китай-
ски автомобилен про-
изводител към IPO-то 
постави Вашингтон в 
деликатна ситуация

Американският автомоби-
лен производител GM вече 
навлиза в напреднал етап на 
подготовка на първичното 
си публично предлагане на 
акции, където политиче-
ските фактори играят все 
по-голяма роля. Проявеният 
интерес от Китай създава 
известни притеснения на 
правителството, което тряб-
ва да преглътне евентуална 
оферта оттам, ако реши да 
допусне до участие други 
чуждестранни фондове. В 
същото време администра-
цията твърди, че няма да се 
намесва в разпределението 
на акциите.

интерес от Китай
Най-големият производител 
на коли в Китай SAIC Motor 
Corp се е интересувал от 
възможностите да придобие 
дял в GM, след като компа-
нията стане публична тази 
есен, съобщи Reuters, като 
цитира запознати. В същото 
време GM и консултантите 
й в момента договарят сре-
щи с чуждестранни държав-
ни фондове, за да обсъдят 
евентуалното им участие в 

покупката на мажоритарен 
дял през следващите някол-
ко седмици.

предпазливост
Самото правителство на 
САЩ подхожда предпаз-
ливо към възможността за 
чуждестранни инвестиции 
в GM, тъй като това може 
да има негативни политиче-
ски последици, особено ако 
инвеститорът е китайски 
автопроизводител. Доскоро 
финансовото министерство 
не беше решило как да ре-
агира на евентуални заявки 
от чуждестранни фондове, 
тъй като това може да до-
веде до запитвания и от 
други, например китайски 
инвеститори, твърдят източ-
ниците на Reuters.

много и различни 
инвеститори
В края на миналата седми-
ца обаче министерството 
публикува съобщение, че 
за акциите ще се търсят 
инвеститори от най-различ-
ни географски райони, но 
„основно от Северна Аме-
рика”. Групата на инвес-
титорите ще бъде голяма и 
разнообразна и ще включва 
и вложители на дребно от 
САЩ. От финансовото ми-
нистерство са дали на GM и 
на поемателите на емисията 
общи насоки за първичното 

Правителството на САЩ няма  
да пресява инвеститорите в GM

103
▶ млн. EUR е чистата 
печалба на модната група 
за първото полугодие на 
финансовата година

новият главен изпълнителен директор на LG Electronics Ку Бон-Джун се смята 
за човек, който може да „надушва” тенденциите в сектора
▶

публично предлагане, но 
няма да участват в разпре-
делението на акциите.

предизборно
Обемът на емисията, коя-
то ще предложи GM, все 
още предстои да се уточ-
ни, но ще бъде между 10 
и 20 млрд. USD. Точното 
количество ще зависи от 
това колко бързо ще реши 
държавата да се оттегли от 
компанията и какви ще са 
пазарните настроения. 

През 2009 г. финансовото 
министерство наля близо 50 
млрд. USD в GM, в резултат 
на което получи 61% от 
акциите. Операцията спаси 
компанията от ликвидация, 
но имаше и много про- 
тивници. Сега преди избо-
рите за Конгрес през но-
ември правителството ще 
трябва да убеди гласопо-
давателите, че осигурената 
помощ за GM и Chrysler 
е спасила автомобилната 
индустрия на страната.

Prada отбеляза 
30% увеличение 
на продажбите
Италианската модна 
група продължава да 
разширява мрежата си 
от магазини

Италианската модна група 
Prada поведе възстановява-
нето на сектора на луксоз-
ните стоки с 30-процентен 
ръст на продажбите за пър-
вото финансово полугодие, 
което приключи в края на 
юли. Силното представяне 
на компанията се дължи 
отчасти на откритите нови 
магазини.

Увеличение
Продажбите на Prada са се 
увеличили във всички стра-
ни, където е представена 
групата, и са достигнали 
936.5 млн. EUR. Най-значи-
телен ръст обаче е отчетен 
в Азия - 47.3%. В Европа 
компанията е пласирала с 
18.7% повече продукция, 
а в САЩ продажбите са 
нараснали с 30%. Чистата 
печалба на компанията е в 
размер на 103 млн. EUR, 
което е увеличение от 11% 
по данни на Financial Times. 
Prada предлага марките Miu 
Miu, Church’s и Car Shoe, 
както и едноименния моден 
етикет.

повече магазини
По-високите приходи се 
дължат на увеличения брой 
магазини на компанията, 
обясни главният изпълни-
телен директор на Prada 
Патрицио Бертели. Броят на 
обектите, които компанията 
управлява сама, ще нарасне 
допълнително през следва-
щите години, добави той. В 
момента Prada разполага с 
292 собствени магазина в 
80 страни.

Дългове
Групата не публикува дан-
ни за дълговете си, които 
по принцип представляват 
проблем за финансите й. 
Според Бертели обаче по-
високата норма на печалба е 
позволила на Prada „изцяло 
да покрие финансовите си 
нужди”, свързани с разши-
ряването на мрежата, както 
и да подобри нетния си фи-
нансов резултат.

 С първичното публично предлагане на акции тази 
есен правителството ще започне да се оттегля ка-
то акционер в GM                                                Снимки BloomBERg

▶



Договорен фонд

Стойност за един дял 17.09.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0298 лв. 1.0145  лв. 1.0247 лв. 1,53 % 2,38 %

Сентинел - Рапид 1,1793 лв.  1,1793 лв.  2,93 %   4,07 %

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 16 септември 2010 г.
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид Борса Единица Цена 3м.
Мед LME USD/т   7,669.00     7,684.00  
Калай LME USD/т   23,275.00     23,300.00  
Олово LME USD/т   2,191.00     2,221.00  
Цинк LME USD/т   2,132.00     2,155.00  
Алуминий LME USD/т   2,131.00     2,167.00  
Никел LME USD/т   23,250.00     23,275.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,234.00     2,150.00  

Вид Борса Единица Купува Продава
Злато LME USD/тр.у. 1276 1277
Сребро LME USD/тр.у. 20,68 20,7
Платина LME USD/тр.у. 1615 1619
Паладий LME USD/тр.у. 544 549
Родий LME USD/тр.у. 2,100.00 2,300.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид Борса Единица Октомври Ноември
Суров петрол NYMEX USD/б 73,86 -
Брент ICE USD/б 78,28 -
Газьол ICE USD/т 667,75 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,08 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,09 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 0

Вид Разновидност Борса Единица Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 264,24
Царевица Yellow CBT USD/т 195,26
Ечемик Feed ASX USD/т 186,48
Памук No.2 NYBOT USD/т 2137,35
Какао  NYBOT USD/т 2,769.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4195,33
Соя No.2 ICE USD/т 380,69
Захар White NYSE LIFFE USD/т 610,60

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.09.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 20.09.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Валута Код За  Стойност 
Currency Code For Rate 
Австралийски долар AUD 1 1,37049
Бразилски реал BRL 10 8,67177
Канадски долар CAD 1 1,47766
Швейцарски франк CHF 1 1,45707
Китайски ренминби юан CNY 10 2,23582
Чешка крона CZK 100 7,88133
Датска крона DKK 10 2,62538
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,37560
Хонконгски долар HKD 10 1,95413
Хърватска куна HRK 10 2,68898
Унгарски форинт HUF 1000 7,02601
Индонезийска рупия IDR 10000 1,69369
Исландска крона ISK 100 3,26625
Японска йена JPY 1000 6,74424
Южнокорейски вон KRW 100 1,77916
Литовски литаc LTL 1000 1,29314
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,76091
Малайзийски рингит MYR 10 1,20828
Норвежка крона NOK 10 4,82754
Новозеландски долар NZD 10 2,46637
Филипинско песо PHP 10 1,09021
Полска злота PLN 100 3,36817
Нова румънска лея RON 10 4,96227
Руска рубла RUB 10 4,61444
Шведска крона SEK 100 4,99428
Сингапурски долар SGD 10 2,07069
Словашка крона SKK 10 1,12605
Тайландски бат THB 100 4,80312
Нова турска лира TRY 10 1,01417
Щатски долар USD 1 1,51850
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,09460

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

Валута Код За  Стойност Разлика
Currency Code For Rate Difference
ЕВРО EUR 1 1,95583 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,41 0,00726
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,72 0,03642
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,46 0,00142
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,48 0,00168
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,23 0,00350
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,92 -0,02060
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,63 -0,00018
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,34 0,00405
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,93 0,00304
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,68 -0,00059
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,92 -0,02947
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,67 0,00081
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,27 0,02438
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,75 -0,00078
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,29 0,00353
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,76 -0,00039
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,17 0,00128
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,83 0,01402
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,46 -0,00293
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,09 0,00707
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,39 0,00995
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,94 -0,02744
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,59 -0,01320
РУСКА РУБЛА RUB 100 4,83 0,01220
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,12 -0,00264
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,12 0,00205
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,87 0,01463
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1 -0,00291
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,5 0,00206
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,1 -0,00507
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1907,89 6,87000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 20.09 .2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

16.09.2010 г.

157,65 156,88 156,11 155,72 153,80 153,80   
11,97 11,91 11,86 11,83 11,68 11,68   
85,95 85,54 85,12 84,70 83,45 83,45   
100,11 99,62 99,13 98,65 97,19 97,19   
771,19 767,45 763,70 759,96 748,73 748,73   
165,05 164,26 163,48 162,69 157,19 157,19   
80,22 79,83 79,44 79,06 77,13 77,13   
154,88 154,13 153,39 152,64 148,92 148,92   
300,08 298,65 297,22 295,79 285,79 285,79   
199,63 198,68 197,72 196,77 190,12 190,12   
233,07 231,96 230,85 229,74 221,97 221,97   
80,84 80,45 80,07 79,68 76,99 76,99   
236,89 235,76 234,63 233,51 225,61 225,61   

до 15.00 ч. на 16.09.2010 г.

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 17/09/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,178215 € 1,201779 € 1,172324
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,898943 € 0,916922 € 0,894448

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,861174 € 0,878397 € 0,856868

Цените са валидни за поръчки, подадени на 14/09/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 20/09/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,140168 лв. 1,140168 лв. 1,140168 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 20/09/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
ДФ Статус Глобал ETFs

Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

ВАЛУТА Код Купува Продава  Hай-висока Hай-ниска

Currency Code Buy Sell High Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,28 1,28 1,29 1,27

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,82 0,82 0,82 0,82

ЯПОНСКА йЕНА JPY 109,63 109,65 110,31 109,25

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,33 1,33 1,35 1,33

НОРВЕжКА КРОНА NOK 7,93 7,94 7,97 7,91

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,48 9,49 9,53 9,48

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,34 1,34 1,34 1,33

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,44 1,44 1,44 1,43

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 279,77 280,09 282,15 279,52

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,82 24,85 25,02 24,77

РУСКА РУБЛА RUB 39,16 39,17 39,19 39,05

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,99 3,99 4,01 3,99

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 16.09.2010 г.

балансиран 4.8066 4.8306  4.9989 4.8066 4.7105   -6.66% 15.33% -10.38% -24.09% 21.01.2008
фонд в акции 6.8452 6.8794  7.1190 6.8452 6.7083   -3.37% 14.04% -5.22% -13.32% 23.01.2008
високодоходен 10.1444 10.2966  10.5502 0.0000 0.0000   0.84% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.3302    2.3302    -6.50% 27.97% -15.19% -55.06% 12.11.2007
балансиран 2.7775    2.7775    -6.63% 24.61% -13.83% -48.10% 12.11.2007

паричен пазар 11.2776  11.2720  11.2551 11.2664 11.2664 11.2720 4.93% 0.12% 7.02% 6.36% 06.10.2008
балансиран 10.8092  10.7554  10.6478 10.7016  0.0000 0.43% 4.09% -0.53% 3.86% 06.10.2008
фонд в акции 10.0740  10.0239  9.8735 9.9237  0.0000 -2.50% 8.58% -4.26% 0.12% 06.10.2008
             
балансиран 13.6960    13.5604    1.03% 5.32% -0.30% 6.60% 14.12.2005
фонд в акции 7.9893    7.9102    -5.57% 10.18% -16.42% -4.48% 01.03.2006
фонд в акции 4.8558    4.8077    -17.86% 12.16% -17.91% -15.90% 21.06.2006
фонд в акции 7.7162    7.4915    -5.41% 12.19% -3.16% -10.45% 05.02.2008
фонд в акции 11.2702    10.9419    6.63% 12.77% 8.60% 3.50% 05.02.2008
паричен пазар 12.0324    12.0324    6.06% 0.13% 8.76% 8.40% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 82.1161    81.8287  82.1161  -0.98% 1.97% -6.97% -4.68% 20.11.2006
фонд в акции 48.0352    47.7950  48.0352  -7.44% 3.18% -15.89% -13.60% 20.11.2006
фонд в акции 63.3799    63.0630  63.3799  -8.07% 4.53% -10.45% -12.40% 03.10.2007
             
фонд в акции 98.2187    96.7563    -5.04% 3.32% -4.38% -0.70% 04.01.2007
балансиран 79.3044    78.1236    -4.96% 2.23% -5.67% -7.36% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.31143    1.30881    4.92% 0.80% 6.84% 5.78% 01.12.2005
балансиран 1.07518    1.06874    -0.38% 4.21% -3.19% 1.46% 01.12.2005
фонд в акции 0.74667    0.73558    -4.48% 8.62% -11.69% -6.41% 01.03.2006
фонд в акции 0.74507    0.74061    1.51% 2.55% 3.00% -11.05% 07.03.2008
ниско рисков 1.04861    1.04547    2.22% 0.39% 3.60% 3.37% 07.05.2009

балансиран 101.3893    100.3805    -1.80% 6.73% -5.85% 0.18% 07.12.2005
балансиран 107.2223    106.1555    -2.78% 5.61% -7.71% 1.44% 06.03.2006
фонд в акции 86.4186    85.1320    -4.60% 9.68% -11.11% -1.49% 20.06.2005
паричен пазар 122.1673    122.1673    6.34% 0.53% 7.59% 7.19% 31.10.2007
ниско рисков 94.1223    93.7462    4.26% 2.61% -0.98% -2.32% 01.02.2008
ниско рисков 106.4202  106.3139  105.9950  106.3139  3.80% 1.02% 5.11% 5.16% 01.07.2009

балансиран 4.7419     4.7135     -3.57% 7.64% -6.11%*** 4.77% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9563  0.9515   0.9492  0.9444     -10.14% 13.68% -19.94%*** -4.13% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.9326     17.8076     -4.26% 7.23% -11.41% 10.31% 28.09.2004
фонд в акции 11.1753    11.0199     -8.43% 10.27% -18.16% 2.25% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.2108     1.1929     -6.55% 12.49% -4.40% 2.03% 10.05.2004
фонд в акции 0.7653     0.7540    9.69% 21.30% 20.31% -6.89% 04.10.2006
фонд в акции 1.0075     0.9926    14.90% 22.27% 11.03% -0.26% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 130.3315  130.1367  129.8769    3.11% 3.26% 4.71% 6.16% 04.05.2006
балансиран 14.3253  14.3253  14.1835    -4.81% 8.25% -9.24% 2.05% 17.12.2004
фонд в акции 0.7389  0.7316  0.7244    -1.39% 15.41% -10.20% -7.10% 04.05.2006
             
балансиран 791.6133    785.6910    1.50% 5.72% 5.19% -8.92% 09.05.2008
фонд в акции 708.5160    703.2154    -0.07% 7.10% 4.71% -12.43% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.3245    11.3245    4.19% 1.52% 5.53% 2.72% 30.01.2006
балансиран 119.1313    119.1313    -0.74% 5.73% -3.67% 2.07% 30.01.2005
фонд в акции 6.6997    6.6997    -4.88% 11.85% -12.36% -8.28% 30.01.2006
фонд в акции 10.1144    10.1144    0.45% 2.55% 0.85% 0.70% 30.01.2009

фонд в акции 8.8571    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5129  0.5103  0.5077    -2.58% 7.22% -7.78% -21.19% 19.11.2007
балансиран 0.7401  0.7375  0.7349    -0.86% 3.32% -2.48% -10.22% 19.11.2007
ниско рисков 0.9941  0.9926  0.9911    3.08% 1.10% 4.34% -0.26% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2634  1.2615 1.2596    4.31% 0.28% 6.64% 5.29% 16.03.2006
консервативен 1.2865  1.2827 1.2789    4.97% 0.95% 7.68% 5.68% 16.03.2006
балансиран 0.8669  0.8634 0.8599    -0.30% 3.70% -2.08% -3.21% 16.03.2006
фонд в акции 0.6372  0.6340 0.6308    -5.57% 6.90% -9.76% -9.62% 16.03.2006
балансиран 0.7257  0.7228 0.7199    -4.92% 4.30% -7.74% -11.75% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000 0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0313  1.0313 0.9797    N/A N/A N/A N/A 
            
паричен пазар 1.1793   1.1793    2.93% 0.15% 4.07% 3.70% 15.11.2005
балансиран 1.0298   до 90 дни  над 90 дни  1.53% 3.51% 2.38% 0.39% 12.09.2005
    1.0145  1.0247      

балансиран 7.5889   7.5889    -7.61% 10.35% -8.44% -5.88% 01.03.2006
фонд в акции 6.5885   6.5885    -6.02% 10.52% -10.64% -8.76% 01.03.2006
фонд в акции 2.9884   2.9884    6.56% 15.67% 9.67% -29.50% 05.04.2007
консервативен 10.4524   10.4524    0.22% 1.77% 1.59% 2.54% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7660 0.7622 0.7604 0.7547 0.7547 0.7585 0.7396 4.01% 12.47% -2.00% -6.30% 22.05.2006
фонд в акции 0.4234 0.4213 0.7604 0.4171 0.4171 0.4192 0.4088 1.48% 16.36% -2.61% -22.79% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 107.4415  106.1216  105.3296   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 321.2014    320.7196    2.92% 0.30% 4.39% 7.11% 17.11.2003
ниско рисков 13.2877    13.2213    2.44% 2.51% 2.64% 6.20% 27.12.2005
балансиран 12.1321    12.0108    0.84% 5.27% -1.17% 4.17% 27.12.2005
фонд в акции 8.5564    8.4708    -0.77% 11.27% -5.71% -3.10% 07.09.2005
балансиран 20.8924    20.8924    3.02% 4.08% 3.00% 1.49% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5825    6.5496    -2.73% 5.64% -8.33% -11.92% 01.06.2007
балансиран 7.9738    7.9339    -2.07% 5.42% -6.07% -6.64% 01.06.2007
консервативен 11.6270    11.5980    6.93% 2.98% 9.90% 5.00% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1928    1.1690    -2.50% 5.04% -4.90% 4.51% 18.09.2006
балансиран 1.0472    1.0368    -0.59% 3.57% -1.17% 2.05% 10.06.2008

N/A 13.4671 12.3565 8.7147
322.3256 N/A 12.3141 8.6847
323.9316 13.3541 N/A 8.6420
323.9316 13.3541 12.2534 N/A
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Реколтата от портокали в най-
големия производствен регион 
на Бразилия може да намалее с 

повече, отколкото се очакваше през годи-
ната заради силната суша. Произведената 
продукция най-вероятно ще спадне до 271 
млн. касетки, което е най-ниското ниво от 
2001 г. В резултат фючърсите на порто-
каловия сок с доставка през ноември по-
скъпнаха с 1% до близо 1.499 USD за паунд

Стока на деня Стока на деня

23.1
▶ американски цента за 
паунд достигна цената 
на суровата захар

Троен рекорд за златото през седмицата
Златото на три пъти 
покори нов исторически 
връх през седмицата. 
Тази година то спече-
ли 17%, надминавайки 
печалбата на акции, 
облигации и много 
хранителни продукти. 
За основна причина в 
скока на ценния метал се 
приемат неравномерното 
икономическо възстано-
вяване на икономиките и 
турбуленциите на финан-
совите пазари.
„Златото ще бъде активът, 
в който инвеститорите 
влагат, търсейки защита”, 
признава пред Bloomberg 
Адам Клопфенщайн от 
анализаторската компа-
ния Lind-Waldock. 
Опасенията на инвес-
титорите са свързани 
главно с наливането на 
огромни средства от 
страна на правителствата 
в големите икономики 
в опит за изваждане на 
страните от финансовата 
криза. През тази седмица 
централната банка на 
Япония продаде йени 
за първи път от шест 
години, тъй като валутата 

година ще се увеличи до 
рекордните 1470 млрд. 
USD. В същото време 
Федералният резерв 
продължава да задър-
жа основната лихва в 
страната близка до 0 при 
0.25% и се очаква да 
поднови преките покуп-
ки на държавни ценни 
книжа за стимулиране на 
икономиката.
„Всичките държавни 
дългове и дефицити 
са толкова високи, че 
единственият изход от 
тази бъркотия е глобален 
синхронизиран процес на 
обезценяване на всички 
валути”, каза Майкъл 
Пенто, вицепрезидент на 
базираната в Ню Йорк 
Euro Pacific Capital Inc. 
„Златото ще замени дола-
ра като резервна валута в 
света”, категоричен е той. 
Златните фючърси с 
доставка през декември 
поскъпнаха в петък с 
0.3% до 1277.50 USD за 
тройунция на Комекс 
пазара в Ню Йорк. Преди 
това обаче металът дос-
тигна рекордните 1284.40 
USD за тройунция.

Ценният метал 
заменя долара 

като резервна 
валута в света

▶ златото продължава да трупа печалба и голяма част от инвестиционните бан-
ки вече ревизираха прогнозите си за цената му в положителна посока

Петролът 
продължава  
да потъва
Суровият нефт падна 
до двуседмично дъно 
заради спекулации, че 
икономическото въз-
становяване на САЩ се 
забавя и използването 
на горивата в страната, 
която е най-големият 
потребител на петрол в 
света, ще намалее.
Петролът поевтиня, след 
като данните на предвари-
телния индекс на потре-
бителските на- 
строения за септември, 
който Университетът в 
Мичиган редовно обявя-
ва, спадна до 66.6 пункта 
от 68.9 месец по-рано. 
„Настроението на потре-
бителите е това, което 
ни управлява днес”, каза 
Фил Флин, вицепрезидент 
по научните изследва-
ния в PFGBest в Чикаго. 
„Ако потребителят не е 
доволен, няма да видите 
раздвижване в търсене-
то”, категоричен е той. 

Междувременно 
Enbridge Energy 
Partners LP възстанови 
работата на тръбопрово-

Суровият нефт 
с доставка 

през октомври 
намаля до 73.66 USD 
за барел

да си 6A. Тръбата, която 
изпраща канадски нефт в 
нефтопреработвателните 
заводи в Средния запад, 
затвори поради пробив 
на 9 септември.

Суровият петрол с 
доставка през октомври 
намаля до 73.66 USD 
за барел на New York 
Mercantile Exchange, кое-
то е най-ниското му ниво 
от 31 август. Фючърсите 
паднаха с 3.6% тази сед-
мица и поевтиняват със 
7.2% тази година.
Сортът Брент с доставка 
през ноември падна с 
0.3% до 78.21 USD за 
барел на лондонската 
борса ICE.

Суровата 
захар с дос-
тавка през 

март поевтиня с 0.6% 
до 23.1 американ-
ски цента по време 
на петъчната сесия 
на борсата в Ню 
Йорк. Спадът беше 
следствие от друго 
понижение по-рано 
през седмицата

▶ пшеницата поскъпна в петък за първи път от четири последователни сесии заради опасения, че неочаквано 
застудяване в Китай и Канада, която е вторият по големина износител в света, може да навреди на рекол-
тата. Фючърсите на пшеницата с доставка през декември поскъпнаха с 2.8% до близо 7.39 USD за бушел на 
борсата в Чикаго и по този начин приключиха седмицата с положителна промяна от 0.3%.
Цената на зърното е добавила 7.8% този месец заради спекулациите, че спад в производството на русия и 
Украйна ще увеличи търсенето от страна на други държави износителки                                Снимки BloomBerg

заплаха

достигна 15-годишен 
връх спрямо долара. 
Високата стойност на 
валутата беше отчетена 
като голяма опасност за 
износа, който е водещ 
за възстановяването на 
страната.

Администрацията на 
президента на САЩ 
Барак Хюсеин Обама 
прогнозира, че дефи-
цитът на най-голямата 
икономика в света за тази 

Мирослав иванов
miroslav.ivanov@pari.bg

Мирослав иванов
miroslav.ivanov@pari.bg
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Швеция е не само 
отлично място за 
бизнес днес, но и 
страна с потенциал

Най-голямата скандинав-
ска икономика Швеция 
е на път да стане първе-
нец по бързо съвземане от 
кризата. Увеличението на 
БВП се очаква да изпрева-
ри двойно това в ЕС и да 
достигне 4.5% през 2011 
г., след като миналата го-
дина икономиката се сви 
с 5.1%, показват данни на 
правителството. В също-
то време Брюксел очаква 
ръст от средно 1.8% за 
Европейския съюз.

европейски  
отличник
Скандинавската страна 
може да се похвали и с 
най-малкия бюджетен де-
фицит в Европа, а дъл-
говите нива на страната 
са наполовина по-ниски 
от средните в еврозона-
та. Дупката в бюджета за 
2010 г. се очаква да бъде 

2.1% от БВП, докато за ЕС 
прогнозата е за недостиг 
от 7.2%, показват изчис-
ления на Европейската 
комисия. 

Политика на успеха
Именно тези добри резул-
тати позволиха на Шве-
ция да избегне налагането 
на радикални бюджетни 
ограничения. Десноцент-
ристкото правителство на 
Фредрик Рейнфелд на ня-
колко пъти повишава ико-
номическите си прогнози. 
Безработицата намалява 
бързо, а износът на страна-
та конкурира германския. 
От 2006 г. насам бизнесът 
и гражданите са спестили 
70 млрд. SEK (9.9 млрд. 
USD) от данъчни намале-
ния, което се равнява на 
2.3% от БВП. Нещо пове-
че, премиерът Рейнфелд 
обещава още 25 млрд. SEK 
да бъдат спестени от да-
нъци до 2014 г., ако бъде 
преизбран. 

Място за бизнес
Затова и наблюдателите са 
единодушни, че Швеция 
се е превърнала в отлично 
място за бизнес. Според 
тях правителството се е 
показало като силен ли-
дер, а данъците са били 
намалени в най-подходя-
щия момент. Провежда-
ната разумна фискална 
политика е това, което 
задържа инвеститорите 

Северната звезда на икономическия възход

4.5
▶ процента се очаква 
да нарасне брутният 
вътрешен  
продукт на Швеция 
през 2010 г.

Правителството на 
Фредрик Рейнфелд обеща-
ва да намали данъците 
още, ако спечели втори 
мандат  снимка bloomberg

▶

Корпоративни съобщения и обяви на държавни институции

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ 
№ 23493/2000/082865/08.09.2010

Подписаната АСЯ КРЪСТЕВА ИЛИЕВА, публичен изпълнител при Терито-
риална дирекция гр. Велико Търново, ИРМ гр. Русе, съобщавам, че по изпъл-
нително дело № 23493/2000г. по описа на същата дирекция ще се проведе 
търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в сградата 
на ИРМ гр. Русе, 7000 Русе, ул. Ангел Кънчев 1, ет.7, ст.1 на 14.10.2010г., от 
14.00 ч. на следните недвижими имоти, съгласно Приложение № 1:

1. Механизиран краварник в стопанския двор на с. Брестово 
– масивна постройка с железобетонна конструкция, бетонни колони 
и хранилки за добитък, липсващи тухлени зидове, скатен бетонов 
покрив с липсващи покривни етернитови плоскости и наличие на те-
чове. Липсва цялата дограма на сградата. Липсва електрическа и ВиК 
инсталация. В западната част има три полуразрушени помещения за 
персонала. ЗП 500 кв.м. 

при първоначална цена: 17 945.76 лв. /седемнадесет хиляди девет-
стотин четиридесет и пет лева, 76 ст./

2. Коларожелезарска работилница в стопанския двор на с. Брес-
тово – едноетажна тухлена постройка, ЗП 300 кв.м. Липсва дървена 
дограма и остъкление, покривът е с дървени греди и керемиди. Липсва 
електрическа и ВиК инстралация. 

при първоначална цена: 2 206,40 лв. /две хиляди двеста и шест 
лева, 40 ст./

3. Краварник /телчарник/ в стопанския двор на с. Брестово – ед-
ноетажна тухлена постройка, ЗП 500 кв.м. Покрив – дървени греди и 
керемиди. Частично разрушени тухлени зидове от западната страна. 
Липсва цялата дограма, липсва електрическа и ВиК инстралация. По-
кривът е пропаднал в западната част. 

при първоначална цена: 2 915,20 лв. /две хиляди деветстотин и 
петнадесет лева, 20 ст./

4. Краварник /малък/ в стопанския двор на с. Брестово – ЗП 500 
кв.м. Едноетажна тухлена постройка с покрив от дървени греди и кере-
миди. Частично пропаднал покрив от северната страна. Липсва цялата 
дограма и остъкление. 

при първоначална цена: 3 392,00 лв. /три хиляди триста девет-
десет и два лева, 0 ст./

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 
04.10.2010 г. до 08.10.2010 г., от 10.00 ч. до 16.00 ч., по местонахождение 
на имотите.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Терито-
риална дирекция гр. Велико Търново, ИРМ гр. Русе - 7000 Русе, ул. Ангел 
Кънчев 1, ет.7, ст.1  всеки присъствен ден от 04.10.2010 г. до 08.10.2010 
г., от 09.00 ч. до 17.30 ч. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 14.10.2010г. от 14.00 
ч., в сградата на ИРМ гр. Русе - 7000 Русе, ул. Ангел Кънчев 1, ет.7, ст.1.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път до 08.10.2010 г. по банкова 
сметка: Банка ДСК - Велико Търново, IBAN: BG 62 STSA 9300 3300 1473 30 
BIC: STSA BGSF

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД на НАП - Велико Търново, ИРМ гр. Русе и на страницата 
на НАП в ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 082/ 876090

СЪОБЩЕНИЕ ЗА ПРОДАЖБА ЧРЕЗ ТЪРГ С ТАЙНО НАДДАВАНЕ 
№ 0153/2009/000051/02.09.2010

Подписаният МИРОСЛАВА МЛАДЕНОВА, публичен изпълнител при 
Териториална дирекция на НАП – София, офис Перник, съобщавам, че 
по изпълнително дело № 153/2009 по описа на същата дирекция ще се 
проведе търг с тайно наддаване, по реда на чл. 251 - чл. 254 от ДОПК, в 
сградата на ТД на НАП – София, офис Перник, пл. Св. Иван Рилски 1Б, на 
06.10.2010 г., от 14.30 ч. на група движими вещи, описани в списък, който 
е неразделна част от настоящото съобщение, а именно: 1. ДВИГАТЕЛ за 
товарен автомобил марка “ФИАТ”, модел ”ИВЕКО”; 2. СКОРОСТНА КУТИЯ 
за товарен автомобил марка “ФИАТ”, модел ”ИВЕКО”, тип 16 S 190/ 1; 
произведени в периода     1986 г.-1989 г.; при първоначална цена за групата 
2700.00 лв./две хиляди и седемстотин лева/. 

Огледът на вещите ще се извършва всеки присъствен ден от 24.09.2010 
г. до 30.09.2010 г., от 10.00 ч. до 17.00 ч., на адрес: гр. Перник, кв.” Калкас”, 
ул. “Захари Зограф”- Складова база.

Предложенията за участие в търга се подават в сградата на Тери-
ториална дирекция на НАП – София, офис Перник, пл. Св. Иван Рилски 
1Б, ет.7, стая № 701, всеки присъствен ден от 24.09.2010 г. до 30.09. 2010 
г., от 9.00 ч. до 17.00 ч., както и по пощата. 

Разглеждането на предложенията ще се извърши на 06.10.2010 г. от 
14.30ч., в сградата на Териториална дирекция на НАП – София, офис 
Перник, пл. Св. Иван Рилски 1Б, ет.7, стая № 701.

Депозитът за участие в търга, в размер на 20 на сто от обявената 
начална продажна цена, се внася по банков път до 30.09.2010 г., по банкова 
сметка в ТБ „УниКредит Булбанк” АД -  IBAN: BG 54 UNCR 9660 3320 2966 
13, BIC: UNCRBGSF,  а доплащането на окончателната цена по банкова 
сметка IBAN: BG48 BUIB 7837 3322 8022 00, BIC: BUIB BGSF в ТБ “СИБАНК” 
AД, клон Благоевград, офис Перник.

Условията и правилата за провеждане на търга, както и списък на 
вещите с тяхното описание и продажна цена са на разположение в 
сградата на ТД на НАП – София, офис  Перник и на страницата на НАП в 
ИНТЕРНЕТ на адрес: www.nap.bg  

За контакти: телефон 076/647 113.

ОБЯВЛЕНИЕ

по чл. 10а, ал. 2 от ЗДСл (обн., ДВ, бр.67/1999г., посл. изм., бр. 58/2010 г.)
Изпълнителна агенция за насърчаване на малките и средните предприятия

на основание чл. 10 и чл. 10а от Закона за държавния служител, във връзка с чл. 3, ал. 1 и чл. 
13, ал. 1 от Наредбата за провеждане на конкурсите за държавни служители

       обявява конкурс:
1. За назначаване на държавен служител на длъжност Началник на отдел „Инфор-

мационно обслужване на бизнеса”, Дирекция „Развитие и интернационализация 
на малките и средните предприятия” в Изпълнителната агенция за насърчаване на 
малките и средните предприятия.

2. Кратко описание на длъжността: Организира, координира, управлява и отчита 
дейността на отдела, координира дейността по изграждане, развитие и поддържане на 
информационната система на дирекция РИМСП; предлага, управлява и контролира изпъл-
нението на  проекти по национални и международни програми; координира дейността по 
оказване на  методологична и техническа помощ при изпълнение на дейности по ОП „Кон-
курентоспособност”, свързани със създаването на експортен интернет портал, разра-
ботването на секторни експортни стратегии, провеждането на семинари и обучения и 
издаването на брошури и информационни материали; предлага, координира и организира 
дейностите, свързани с насърчаване на предприемачеството и развитието на бизнеса.  

3. Минимални изисквания за заемане на длъжността (съгласно ЕКДА):
-  висше образование, степен магистър;
- предпочитана специалност от области на висшето образование – „Социални, сто-

пански и правни науки” (право, администрация и управление, икономика, МИО, МО, Мар-
кетинг и мениджмънт) 

- II младши ранг или професионален опит – 6 години
4. Допълнителни умения и квалификации, носещи предимство за кандидатите: 
- международни икономически отношения, икономика, стопанско управление в облас-

тта на експортния потенциал на МСП; 
- професионален опит в областта на подготовката и изготвянето на информационни, 

аналитични и промоционални материали (външнотърговска статистика, маркетингови 
анализи, макроикономически анализи, икономически стратегии);

-  езикова квалификация – владеене на английски език и на един от работните езици 
на ЕС; 

- компютърни умения – владеене на Microsoft Office – Word, Excel, PowerPoint, електронна 
поща, Internet. 

5. Начин на провеждане на конкурса: Писмена разработка по тематика „Насърчаване 
на предприемачеството и интернационализацията на дейността на МСП” и интервю. 

5.1.Езиковата подготовка на кандидатите да се провери чрез писмен изпит – превод 
от и на английски език

6. Необходими документи за кандидатстване:
6.1. Заявление по образец  (Приложение №2 към чл. 17 от Наредбата за провеждане на 

конкурсите за държавни служители); 
6.2. Декларация от кандидата, че е пълнолетен български гражданин, не е поставен под 

запрещение, не е осъждан за умишлено престъпление от общ характер на лишаване от 
свобода и не е лишен по съответен ред от правото да заема определената длъжност;

6.3. Копия от документи за придобитата образователно-квалификационна степен. 
Документите, издадени в чужбина, се предоставят в легализиран превод на български 
език и след необходимото признаване и легализация от съответните оправомощени 
органи в Република България;

6.4. Копие от документите, удостоверяващи продължителността на професионалния 
опит – трудова книжка, осигурителна книжка, служебна книжка, официален документ на 
български език,   доказващ извършване на дейност в чужбина.

7. Място и срок за подаване на документите – документите се подават лично или 
чрез пълномощник в деловодството на Изпълнителната агенция за насърчаване на мал-
ките и средните предприятия, гр. София, пл. “Св. Неделя” №1,  в 10-дневен срок от публи-
куване на обявлението за конкурса. 

8. Общодостъпно място, на което ще се обявяват списъците или други съобщения 
във връзка с конкурса – фоайето на партерния етаж на сградата на пл. “Св. Неделя” №1, 
София. Обявлението за конкурса се публикува в регистъра по чл. 61, ал. 1 от Закона за ад-
министрацията, в един централен ежедневник и се поставя на таблото на партерния 
етаж на сградата на пл. “Св. Неделя” №1.

 

РЕПУБЛИКА БЪЛГАРИЯ

Изпълнителна агенция за насърчаване на 
малките и средните предприятия

Конкурентност
Второ място  
в света 

Швеция е втората 
икономика в света по 
конкурентоспособност 
след Швейцария, показва 
докладът на световния 
икономически форум за 
2010-2011 г. 

Това стана, след като 
през 2009 г. скандинавска-
та държава изпревари 
сингапур и саЩ, които в 
момента заемат съот-
ветно трето и четвър-
то място. 

▶

▶

в страната и насърчава 
потреблението.

Без изпитания
Стабилните държавни 
финанси и експортната 
насоченост на бизнеса се 
основни предимства за 
компаниите в Швеция, 
смятат специалисти. За 
разлика от редица други 
европейски страни печал-
бите на шведските фир-
ми не бяха подложени на 
изпитанието на свитите 
бюджетни разходи. Затова 

и дивидентите, които те 
ще платят тази година, се 
очаква да нараснат най-
много - с 21.5%, показват 
изчисления на Bloomberg. 
Прогнозите за увеличени-
ето в Германия например 
са от порядъка на 14.3%, 
а в Швейцария - около 
16%.

Пазар с потенциал
Най-големият производи-
тел на металорежещи ма-
шини в света Sandvik ве-
роятно ще раздаде двойно 

по-големи дивиденти през 
тази година. Инвестито-
рите се очаква да получат 
по 2 SEK на акция, след 
като компанията излезе 
на печалба през първото 
полугодие заради силното 
търсене на продукция в 
Китай, Индия и Латинска 
Америка.

Световният лидер в про-
изводството на камиони 
Volvo пък ще поднови 
изплащането на дивиден-
ти, след като миналата 
година печалбата остана 

неразпределена. Акцио-
нерите на производителя 
на лагери SKF вероятно 
ще получат 29% повече, 
като дивидентите ще дос-
тигнат 4.5 SEK на акция, 
изчислява Bloomberg.

Ето защо наблюдателите 
вярват, че Швеция заслу-
жава вниманието на ин-
веститорите. Икономиче-
ският възход на страната 
и бизнесът на местните 
компании в бързорастящи 
държави са ясен сигнал за 
потенциала на Швеция.



Harvard Unversity, най-бо-
гатият университет в света, 
предлага и най-качествено-
то образование според лон-
донската класация на Times 
Higher Education за най-прес-
тижните висши училища 
на планетата 2010. Той за 
пореден път зае първото 
място. Това не е изненада за 
никого. Както не е новина, че 
в класацията, която наброява 
200 места, липсва български 
университет. Затова пък в 
класацията присъстват два 
турски университета.

Борбата за първото 
място
И все пак в подредбата на 
Times Higher Education има 
нещо смущаващо и то е, че 
големите британски висши 
училища University of Oxford 
и University of Cambridge се 

нареждат едва на 6-о и 7-о 
място. В друга класация - на 
образователната организа-
ция QS, която излезе по едно 
и също време с тази на Times 
Higher Education, първото 
място е заето от британския 
Cambridge. До миналата го-
дина Times Higher Education 
използваше критериите за 
оценка на QS. От тази година 
обаче се позовава само на 
своя собствена методоло-
гия, която извежда повечето 
американски университети 
в челните позиции, твърдят 
експерти в сферата на обра-
зоването.

Челната петица
Първите пет места в кла-
сацията на Times Higher 
Education са заети все от 
американски университети. 
Веднага след Harvard се на-

режда California Institute of 
Technology, който за първи 
път изпреварва University of 
California Berkeley  в подобна 
класация. Третата позиция 
е за Massachusetts Institute 
of Techology. Четвъртата и 
петата са заети съответно 
от университетите в Стан-
форд и Принстън. Място 
в класацията, но на доста 
по-ниски позиции са наме-
рили и висши училища от 
Тайланд, Северна Корея, Ки-
тай и Египет. Единствените 
представители на Балканите 
са два турски университета 
- Bilkent University, който 
заема 112-о място, и Middle 
East Technical University, 
който е класиран на 183-та 
позиция. Въпреки че е доста 
назад в класацията, Bilkent 
University си е извоювал 
почти максималната оценка 

в категорията за цитиране 
на научни публикации - над 
95 точки. В него се обучават  
12 000 студенти и работят 
1000 преподаватели. В Middle 
East Technical University пък 
се обучават 23 000 студенти 
на английски език.

Критерии
Критериите, на които трябва 
да отговоря един вуз, за да 
попадне в класацията, наис-
тина са доста високи. Те са 
разделени в пет категории, 
като с най-голяма тежест е 
оценката на образователната 
среда. Тя формира 30% от 
финалната оценка. Колко е 
продуктивна образователна-
та среда, се изчислява по оп-
ределен алгоритъм. Под вни-
мание се взимат репутацията 
на университета, съотноше-
нието на броя завършващи 

студенти към академичния 
състав, броят на докторан-
тите, спечелили академични 
награди, приходите на уни-
верситета, съотнесени към 
преподавателския състав, 
и т.н. Не по-малка тежест 
има и оценката на научно-
изследователската дейност 
на университетите. Тя също 
формира 30% от крайната 
оценка. Особено значение се 
отдава на приходите, които 
университетът отчита от из-
следователската си дейност. 
Третият важен компонент е 
количеството на цитираните 
научни публикации, който 
формира 32.5% от крайната 
оценка. Останалите два ком-
понента не оказват особено 
влияние върху крайния ре-
зултат, но те свидетелстват 
за популярността на дадено 
висше училище, смятат ре-

дакторите на класацията. 
Става дума за приходите от 
иновации (2.5% от крайната 
оценка) на висшето училище 
и международния микс (5% 
от крайната оценка), който 
определя съотношението на 
чуждестранни студенти и 
преподаватели спрямо мест-
ните. Според редакторите 
на класацията колкото пове-
че чуждестранни студенти 
привлича един университет, 
толкова по-добър е той.

Дотук изброените крите-
рии дават отговор на въпроса 
защо няма български вуз в 
тази класация. Още доста 
време и реформи са необхо-
дими, докато нашите висши 
училища покрият дори и 
половината от изискванията 
на Световната класация на 
университети.

Елена Петкова
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Harvard отново е най-добрият 
университет в света
Нито един български вуз не успя да попадне сред 200-те най-престижни
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Мениджъри се учат да       бъдат  
по-успешни чрез бизнес    симулации 
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Вие имате ресторант. В 
ресторанта се сервира 
храна. За храната се за-
плаща. Нормално, логич-
но, стандартно. Сега обаче 
приложете техниката на 
„обратното мислене”. Във 
вашия ресторант храната 
няма да се заплаща. Дори 
може би няма да има хра-
на. Тогава какво можете 
да направите с ресторан-
та, за да продължавате да 
печелите? 

Бизнес симулация и 
брейнсторминг. Така се 
раждат много от нестан-
дартните и печеливши идеи 
за правене на бизнес. Така 
са се появили ресторанти-
те, в които клиентите сами 
приготвят храната си или 
пък готвачът я прави пред 
очите им, или пък тези, в 
които клиентите сами опре-
делят цената на това, което 
са консумирали. 

„Да бъдеш различен и 
иновативен са много важни 
качества на всеки бизнес, 
особено по време на иконо-
мическа криза, когато бор-
бата за клиенти е голяма. 
А техниката на обратното 
мислене е само един от 
възможните подходи, които 
отключват процеса на гене-
риране на идеи”, разказва 
за в. „Пари” Павел Панов. 
Той е управляващ партньор 
в компанията за обучения за 
мениджъри In Your Hands. 
„През ръцете” му вече са 
минали мениджъри от ре-
дица компании, сред които 
М-Tel, SAP, Siemens, Metro 
Cash&Carry, а и общински 
служители от Габрово и 
Свищов, както и държавни 
- от НЕК.

Уроци за напреднали 
Курсовете с бизнес си-
мулации може да бъдат с 
различен фокус, като те 
обикновено са насочени 
към мениджърите в ком-
панията. Сред най-тър-
сените са за иновативно 
мислене, тъй като той се 
приема като обучение за 
оцеляване по време на 
криза. Мениджърите в 
банки и телекомуника-
ционни компании обик-
новено минават обучения 
за по-добро обслужване 
на клиенти. От курсове, 
свързани с подобряване 
на търговската комуника-
ция, пък се интересуват 
фирмите от бързооборот-
ните сектори. Оказва се, 
че в момента около 63% 
от фирмите, които търсят 

подобни обучения, са с 
чуждестранен капитал.

Общинските служители 
се записват най-често на 
курсове за повишаване на 
продуктивността, а служи-
телите от НЕК са посетили 
курсове за екипност.

рицарите 
и кръглата маса
Обикновено обученията 
чрез бизнес симулации 
протичат в рамките на 
един ден. Мениджърите 
получават казус, който 
трябва да решат. По прин-
цип той не е свързан със 
сферата, в която работят, 
тъй като целта е по-ско-
ро да усвоят определена 
техника на мислене, която 
след това да приложат на 
практика в ежедневната си 
работа. „Техниките, на ко-
ито обучаваме мениджъ-
рите, са около десетина”, 
казва Панов. Според него 
това е и много по-ефекти-
вен начин за трениране и 
дори промяна на бизнес 
мисленето в сравнение 
със стандартните лекции.

отново на училище
„Обученията на служи-
телите са важни, особено 
сега. Всички компании 
имат компютри или коли, 
но хората, които работят 
в тях, ги правят различни 
и им дават конкурентни 
предимства”, казва Па-
нов.  Той е убеден, че не 
само мениджърите, но и 
отделните служители в 
една фирма трябва да по-
вишават квалификацията 
си, за да бъде и самото 
предприятие успешно.  

В много компании от Цен-
трална Европа например се 
обръща голямо внимание на 
финансовото „образование” 
на служителите, които не се 
занимават пряко с финанси. 
Причината за това е свърза-
на с разбирането, че дори 
и служителят да работи в 
съвсем различна функци-
онална област, той трябва 
да познава логиката на па-
ричния поток, за да може 
по-ясно да види своята роля 
в създаването на парите в 
компания и съответно да 
работи по-целенасочено в 
тази посока.

Вече познавате същност-
та на техниката на обратно-
то мислене, така че можете 
да я изпробвате по време 
на следващата оперативка 
в офиса.

Най-търсените са обученията за иновативно мислене, обслужване на              клиентите и търговска комуникация
Дарина Черкезова
darina.cherkezova@pari.bg

Децата на милионери се обучават     да управляват наследство
Водещи американски 
банки предлагат спе-
циализирани курсове 
за наследниците на 
богатите си клиенти  
в Азия
Големите американски бан-
ки стартират специализира-
ни програми за обучаване 
на децата на милионерите 
в Азия. В битката за след-
ващото поколение азиатски 
милионери вече се включи-
ха Standard Chartered Plc, 
Citigroup Inc. и UBS AG. 
Осемнадесет бъдещи мили-
онери на възраст между 18 
и 26 години вече се записаха 
в шестседмичния курс на 
Standard Chartered в Син-
гапур. Във възложените им 
проекти влизат определяне 
на потенциални цели за при-
добиване, както и развиване 
на клонов дизайн.

предай нататък
„За богатите хора следващо-
то поколение е първа грижа. 
Предаването на опит, дис-

циплина, бизнес проница-
телност и дееспособност 
е по-важно за тях от прех-
върляне на богатството”, 
каза Джингкю Чой, който е 
администратор на проекта в 
Сингапур.

Според Джъстин Онг, бан-
кер в Pricewaterhouse LLP, 
частните банки пренебрег-
ват новото поколение от 
милионери. Според проуч-
ване от миналата година 
40% от банките в Азия не 
знаят с колко пари ще раз-
полагат, след като състоя-
нието на техните клиенти 
бъде прехвърлено. „Сега е 
точното време за банките да 
инвестират в развиване на 
връзката си със следващо-
то поколение милионери”, 
казва още Онг. „Едва сега 
банките започват да осъзна-
ват потенциалния проблем 
от загуба на клиенти, ако не 
реагират сега и не започнат 
да развиват взаимоотноше-
нията с тях.”

Сингапур на фокус
За сравнение с подобен 

„Вие сте 
Спайдърмен. 
Имате специ-

ална сила и специ-
ална отговорност, 
но първо трябва да 
се научите да доста-
вяте пица.”  С тези 
думи администра-
торът на проекта на 
Standard Chartered 
Bank в Сингапур 
се обръща към 
бъдещите наслед-
ници на бизнеси за 
милиони

вид мениджмънт Standard 
Chartered Bank увеличи с 
27% своите активи в Азия 
през първото полугодие, 
което е почти два пъти 
повече от темповете в све-
товен мащаб. Банката ня-
ма планове да разширява 

програмата в други части 
на Азия, тъй като повечето 
от ръководния персонал е 
базиран в Сингапур. Таз-
годишните участници в 
курса идват от Сингапур, 
Китай, Дубай, Южна Ко-
рея, Индия, Индонезия и 
Малайзия, като сами пое-
мат разходите си по прес-
тоя там.

UBS и Citigroup, на ко-
ито най-много богаташи 
поверяват парите си в Ази-
атско-Тихоокеанския ре-
гион, също имат подобни 
програми. Те се стремят 
да привлекат наследни-
ците на милионерите, тъй 
като се очаква темпът на 
нарастване на азиатското 
богатство да се удвои през 
следващите 4 години.

Научи ме на финанси
Азиатският клон на UBS 
със седалище Цюрих про-
вежда веднъж годишно 
двуседмичен курс в Син-
гапур и Хонконг по теми, 
включващи управление на 
личните финанси, ръковод-

63
▶ процента от фирмите, 
които търсят обучения 
чрез бизнес симулации, са с 
чуждестранен капитал
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Мениджъри се учат да       бъдат  
по-успешни чрез бизнес    симулации 
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Най-търсените са обученията за иновативно мислене, обслужване на              клиентите и търговска комуникация

Преобладаващата част 
от работещите в Бъл-
гария се информират 
от външни източници 
за състоянието на 
фирмата
Комуникацията между слу-
жителите и техните ръково-
дители в българските ком-
пании става все по-лоша, а 
резултатите на фирмите съ-
що вървят надолу. Това по-
казва годишното проучване 
на Apeiron Comunnication. 
Изследването цели да про-
вери колко добре са инфор-
мирани работещите за със-
тоянието на работодателите 
си по време на криза.

развален телефон
Интерес предизвиква фак-
тът, че близо 70% от ан-
кетираните - работещи и 
мениджъри в компании, 
се  чувстват добре инфор-
мирани. Въпреки това те 
се осведомяват за курса, 
целите и състоянието на 
своята фирма предимно 
от външни източници, а 
не от инструментите за 
вътрешно общуване, сочи 
още изследването. Според 
данните с 5% тази година 
в сравнение с 2008 г. е 
спаднал делът на рабо-
тещите, които посочват 
директната комуникация 
като основен информаци-
онен канал във фирмата, 
в която работят. Така те 
се осведомяват предимно 
от други нетрадиционни 
източници, които невина-
ги доставят най-верните 

сведения. Често това води 
до феномена „развален 
телефон” и дезинформи-
раност на служителите. 

апокрифна  
информация
Мениджърите посочват, 
че си набавят информация 
за важните събития във 
фирмата чрез нетипични 
източници като медиите, 
партньори, клиенти. Хо-
рата на изпълнителски 
позиции пък се осведомя-
ват най-често от свои ко-
леги. 53% от анкетираните 
посочват, че за кризисни 
ситуации в компаниите 
си научават най-често от 
съседа по бюро. За срав-
нение - тези, които са из-
ползвали този канал на 
информация преди две го-
дини, са били 49%. От на-
чалото на 2010 г. само 7% 
от служителите в компа-
ниите научават новините 
на работното си място от 
информационното табло. 
Други 18% посочват, че 
най-често се осведомяват 
на срещи с работодатели 
на най-високо ниво.

Кризата чувствително е 
редуцирала оперативки-
те между служителите и 
преките им ръководители, 
е един от изводите в из-
следването.

Зацикляне  
в комуникациите
Причините за това зацик-
ляне във вътрешните ко-
муникации са намалелият 
обем работа и преструкту-
рирането на натоварване-
то, казват ръководителите 
на проучването. Също та-
ка по време на криза ръко-
водният персонал насочва 
усилията си много повече 
към работа с клиенти и 
търсене на пазари, откол-
кото към оптимизиране на 
вътрешните комуникации. 
Възможно е кризата да 
е довела до свиване на 

общуването между слу-
жителите и мениджмънта, 
защото в такива периоди 
ресурсите за сплотяване 
на колективите са огра-
ничени, смятат още те. 
Твърде вероятно е не само 
мениджърите, но и ос-
таналият персонал да са 
насочили своето внимание 
и усилия към решаване 
на текущи проблеми и 
търсене на нови перспек-
тиви и това да е довело до 
ограничаване на информа-
ционния обмен. Оттук и 
до спад в потребността от 
осведоменост, която често 
демонстрира персоналът.

Жажда за знание
И все пак жаждата за ин-
формация у работещи-
те не е спряла напълно. 
Проучването показва, че 
служителите имат най-за-
силен интерес към теми, 
свързани с предстоящи 
структурни промени (40% 
от отговорилите) и бъде-
щи планове за развитие 
на организацията - 33%. 
Около 32% от тях пък са 
силно заинтересовани от 
финансовото представяне 
на компанията си. Едва 
една пета от служителите 
проявяват реален интерес 
към това как кризата за-
сяга техния работодател, 
като преобладаващо в тази 
група попадат мениджъри-
те на ръководни позиции. 
Експертите очакват след 
кризата тези болестни 
симптоми в общуването 
да отшумят. 

Елена петкова

Лоша вътрешна 
комуникация  
в компаниите

Статистика
500 фирми са 
„симулирали”

От In Your Hands 
казват, че са 
единствената 
компания, която 
предлага курсове с 
бизнес симулации в 
България. Оттам 
отчитат, че вече 
са обучили над 11 
хил. служители от 
над 500 български 
и чуждестранни 
компании. Най-голям 
дял от участвалите 
са от сферата на 
производството -  
26%, следвани от 
финансовия сектор -  
13%, и компаниите, 
които се занимават с 
търговия - 10%.

▶

Децата на милионери се обучават     да управляват наследство
ство и личностно развитие. 
Програмата на Citigroup 
се проведе за пет дни в 
двата града, като покрива-
ше финансово планиране, 
инвестиране и умения за 
общуване и въздействие 
върху хората. И двете бан-
ки споделят, че тазгодиш-
ните програми в Азия са 
посетени от рекорден брой 
участници. Швейцарска-
та Credit Suisse Group AG 
за първи път тази година 
стартира курсове на китай-
ски език за млади инвести-
тори в Тайланд.

За разлика от други-
те банки програмата на 
Standard Chartered Bank 
е единствената, която се 
провежда в реални бизнес 
условия, казва Джингкю 
Чой. В края на шестсед-
мичния курс бъдещите 
милионери могат да запи-
шат едноседмичен стаж по 
финансово планиране, като 
им се плаща стажантска 
стипендия от 957 USD на 
месец за тяхната работа в 
банката.

Служителите се осведомяват за промените в компанията предимно от външ-
ни източници, което води до феномена „развален телефон” и дезинформираност 
▶

 банките се стремят да привлекат наследниците 
на милионерите, тъй като се очаква темпът на на-
растване на азиатското богатство да се удвои през 
следващите 4 години 

▶

53
▶ процента от служите-
лите се информират за 
кризисните ситуации в 
компанията от съседа по 
бюро

40
▶ процента от служите-
лите се интересуват най-
много от предстоящи 
структурни промени във 
фирмата

 Чрез бизнес симулации 
мениджърите тренират 
или дори променят ми-
сленето си за начина, по 
който трябва да работи 
компанията им 
 сНимки bloomberg 

▶
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Неочаквано струпване на 
поръчки от своите евро-
пейски контрагенти са по-
лучили българските про-
изводители на облекла за 
сезон Есен-зима 2010-2011. 
Договарянето за този сезон 
обикновено става през про-
летта, а дрехите се шият 
през лятото. Тази година 
обаче българските фирми са 
били изненадани от допъл-
нителни поръчки през юли 
и август и сега трескаво 
организират увеличеното 
производство.

обратно към европа
„Тези поръчки останаха не-
обслужени от други места 
за производство, най-вече в 
страни от Далечния изток”, 
обясни Валерия Жекова, 
председател на Българската 
асоциация на производите-
лите и износителите на об-
лекло и текстил (БАПИОТ). 
В голямата си степен това са 
върнати поръчки от Китай. 
Най-големият текстилен про-
изводител в света губи кон-
курентоспособност първо 
заради стойността на долара, 
след това заради проблеми-
те, които има със защитата 
на търговските марки. Но 
не само фалшивите копия 
удрят по имиджа на китай-
ските шивашки компании. 
Страната има проблем и със 
спазването на екологичните 
и социалните стандарти в 
производството на облекла 
и текстил, а европейският 
потребител е много чувст-
вителен на тази тема.

конкурентни предим-
ства на България 
Тази слабост на азиатските 

производители още пове-
че засилва конкурентните 
предимства на България в 
Европа, където се пласи-
рат 90% от продукцията в 
сектор Облекла. А големите 
модни марки отдавна са се 
уверили в предимствата 
на българските шивашки 
предприятия. Те са много 
по-гъвкави от азиатските 
си конкуренти, защото мо-
же  да изпълняват малки и 
бързи (за две-три седмици) 
поръчки с високо ниво на 
качеството. И разбира се, 
имат модерно оборудвани 
мощности и квалифицира-
ни кадри. Въпреки криза-
та нашите производители  
запазват репутацията си и 
продължават да работят в 
средния и високия цено-
ви сегмент, заяви Валерия 
Жекова. 20% от продукци-
ята им е само за високите 
марки. 

кадрите
Процесът към връщане в 
предкризисните времена 
обаче ще бъде труден най-
вече заради проблема с ка-
дрите. Кризата е свила броя 
на заетите с над 60 хил. 
души до около 113 хиля-
ди, показва статистиката. А 
според БАПИОТ има инди-
кации, че и предстоящото 
договаряне на поръчките за 
сезон Пролет-лято 2011 г. 
ще бъде добро. Потребле-
нието на облекла в Европа 
се съживява, а натрупаното 
по складовете вече е изчер-
пано, така че има нужда от 
ново зареждане.

В следващите 12 месеца 
на отрасъла ще са необ-
ходими около 25-30 хил. 

До 12 месеца произ-
водителите на облекла 
ще имат нужда от 25 
хил. допълнителни ра-
ботни места 

Големи марки от САЩ и Европа 
предлагат стратегически партньорства
Кооперирането  
е начин да се възполз-
ваме от този шанс

На България в момента се 
предлагат стратегически 
партньорства от големи 
модни марки от Европа и 
САЩ за изработване на 
общи продукти. Това съоб-
щи Бертрам Ролман, соб-
ственик на „Пирин Текс” 
и зам.-председател на БА-
ПИОТ. До две години сек-
торът трябва да подготви 
достатъчно квалифицирани 
кадри, за да отговори на 
този интерес. Това е голям 
шанс за България, смята 
Ролман. За да се възползват 
от него, българските компа-
нии трябва да се обединят в 

клъстъри или някаква друга 
форма на коопериране, съ-
ветва той. Причината е, че 
външните партньори възла-
гат комплексни продукти, в 
които се изискват фирми с 
различни специализации.

изцяло за износ
Текстилната ни индустрия 
е почти изцяло експорт-
но ориентирана и формира 
около 13% от общия износ 
на страната ни (1.3 млрд. 
EUR за 2009 г.). Над 90% 
от продукцията се произ-
вежда по поръчка на външ-
ни партньори от Европа. 
Проучване сред членовете 
на БАПИОТ показва, че 
72% от фирмите изнасят 
продукти за средния ценови 
сегмент, а 24% - за високия. 

Сред елитните марки, които 
се произвеждат в Бълга-
рия, са Boss, Prada, Mexx, 
Jopp, MaxMara, Guess, Sonia 
Rykiel, Vivienne Westwood 
и др.

очаквания
В този сегмент на високо-
качествените облекла не се 
сменя лесно производите-
лят, обяснява Ролман. Зато-
ва големите марки търсят 
дългосрочни партньорства, 
в които са готови да инвес-
тират. Работата за марки от 
рода на Escada и Hugo Boss 
отнема поне 2-3 сезона, за 
да се достигне до нивото 
на качеството, което търси 
клиентът. 

Големите марки не търсят 
само шивачи и гладачи. Те 

много държат на логистич-
ната верига и IT решенията. 
Организират онлайн кон-
трол върху производството, 
настояват за преминаване 
през тежки процеси за въ-
веждане на стандарти за 
качеството, като например 
Total Quality Managment. 
Това е инвестиция и от тя-
хна страна.

В същото време в криза-
та не само оцеляват, но и 
правят още по-добри пе-
чалби фирмите като ZARA 
и Mango, които сменят 
колекциите си почти 12 
пъти в годината. Такива 
фирми търсят партньори 
с бърза реакция, затова 
на нашия регион се гледа 
като стълб в европейската 
индустрия.

 ние не сме само шивачи и гладачи, казва Бертрам 
ролман
▶

Храбрите шивачи излизат     от кризата

допълнителни работници, 
прогнозира Бертрам Рол-
ман, собственик на най-го-
лямата компания за произ-
водство на мъжки облекла 
у нас „Пирин Текс”, която 
работи за едни от най-го-
лемите световни марки за 

мъжка мода. За тази година 
ръстът в поръчките е около 
20%, казва Ролман.

Добрите мениджъри ус-
пяха да задържат квалифи-
цираните си кадри с цената 
на работа без печалба, казва 
Валерия Жекова. Според 

нея е било ясно, че кризата 
няма да продължава много 
дълго - „след храната об-
леклото е другата стока, без 
която хората не могат”. 

Една от устискалите фир-
ми е пловдивската „Вени 
Стил”. Преструктурирахме 

само непроизводствените 
си дейности, казва собстве-
никът на фирмата Веселин 
Славчев. Компанията изна-
ся основно за Италия и на-
ред с увеличените поръчки 
отчита и леко покачване на 
цените. Има индикации, че 
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90%
от производството на облекла 
е по поръчка на европейски 
модни компании

25%
спад в производството 
бе отчетен през ���� 
спрямо ���� г.

12.6%
от общия износ 
на България през ���� г.

113
хил. са заетите в бранша 
при ��� хил. през ���� г.

Износ на текстилни продукти,
в млн. EUR
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Франческо Марки, 
генерален директор на 
Европейската  
конфедерация за 
облекло и текстил 
EURATEX

 Господин Марки, как 
се отрази на европейско 
ниво кризата сред произ-
водителите на текстил 
и облекло?

- Това не е единственият 
европейски отрасъл, който 
изпита големи трудности. 
Според статистиката в про-
изводството на текстил и 
облекла в целия ЕС работят 
225 хил. фирми. Около 150 
хил. от тях са малки фир-
ми, еднолични търговци. 
Загубили сме някои чле-
нове, уви, но оцелелите са 
по-здрави, отколкото преди 
кризата. Добрата новина е, 
че от началото на годината 
производството на суро-
вините за тази индустрия 
- платове и материали, отбе-
лязва ръст от 60%, след като 
се беше свило с 60%. 

След дългата криза изо-
билието на поръчки сега е 
стряскащо и е трудно да бъ-
дат изпълнени. Но повечето 
наши членове всяка година 
са инвестирали 15-20% от 
приходите си, така че вяр-
вам в доброто бъдеще на 
тази индустрия. А България 
има ключова роля в този 
отрасъл както на Балканите, 
така и за цяла Европа.

когато през 2005 г. 
паднаха квотите за внос 
на текстил и облекла от 
китай, много компании 
от региона, включи-
телно България, бяха 
разтревожени, че ще 
загубят европейските си 
партньори, за които ши-
ят по поръчка. опасени-
ето беше, че ще бъдат 
изместени от азиатски 
производители на облек-
ла. това пренасочване 
сега на поръчки от азия 
отново към европейски 
държави означава ли, 
че побеждаваме в тази 
конкуренция?

- Вярно е, че 2005, 2006 и 
2007 г. бяха доста трудни и 
броят на фирмите в Европа 
намаля, а Китай увеличи 
пазарния си дял. Вярно е 
също, че кризата ни удари в 
съвсем неподходящ момент. 
Очаквахме известно забавя-
не, но не и този голям спад. 
Но както казах, тези, които 
останаха на пазара, сега 
са по-гъвкави и по-бързо 
реагират в изработването 
на облекла, т.е. са по-кон-
курентни. 

Но основният проблем е 
да окуражим компаниите да 
продават извън Европа. Защо 
е важно да излезем извън 
Европа? Защото само по-

▶

▶
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Да се продава в Европа  
вече не е достатъчно

средством излизане на нови 
пазари европейските фирми 
може да увеличат добавената 
стойност. Тези нови пазари 
растат много по-бързо. 

В Европа например три 
четвърти от потреблението 
се дължи на пет от 27-те 
членки. Пазарите са пълни 
само в Германия, Франция, 
Италия, Великобритания и 
Испания. Всички останали 
са изправени пред предиз-
викателството да подобрят 
икономиките си. Те, разбира 
се, са интересни пазари, но 
много по-важен начин за 
увеличаване на конкурентос-
пособността е да се опитаме 
да изграждаме нови брандо-
ве, като се започне с пазари, 
чиито потребителски нужди 
са познати. Това означава 
фирмите да се огледат, да 
видят кои са страните наоко-
ло, къде има перспективи за 
добър ръст в бъдеще.

а дали това е по силите 
на една сравнително 
малка компания?

- Днес вече разглеждаме 
конкурентоспособността 
по друг начин. Смятаме че 
всяка страна, където и да се 
намира в света, следва да 
приеме факта, че има кон-
куренция. Производителите 
на облекла от Европа все 
още са модели за подража-
ние, образци за света. Сега 
за нашия отрасъл е важно 
още повече да се засили 

▶

В този сектор се про-
извежда изключително 
качествена продукция. 
Голяма част от стоките 
в моловете на високи 
европейски марки са 
изработени в България. 
Имаме елитни, добре 
оборудвани предпри-
ятия, в които средната 
заплата на квалифици-
ран шивач е 600-800 лв. 
Националната статисти-
ка обаче отчита ниски 
заплати от порядъка на 
320 лв., защото голяма 
част от фирмите не 
декларират реалните 
заплати, за да не плащат 
осигуровки. 

Членовете на  
БАПИОТ винаги са на-
стоявали за излизане на 
всички фирми на светло. 
Темата за социалната 
отговорност е много 

Браншът ни страда от лошия имидж

статистиката 
отчита ниски 

заплати, защото 
част от фирмите не 
декларират реални-
те заплати, за да не 
плащат осигуровки

Валерия Жекова,
председател на БАПИОТ

важна за нас, защото, 
както виждате, модните 
марки са чувствителни 
към лош имидж. Затова 
и в момента България 
и Балканите са по-ин-
тересни от азиатските 
държави.

Храбрите шивачи излизат     от кризата

СнИмкИ EмИлИя кОСТАдИнОвА

само посредством из-
лизане на нови пазари 

европейските фирми може да 
увеличат добавената стойност. 
Тези нови пазари растат много 
по-бързо

взаимодействието и коопе-
рирането между отделните 
фирми. Дори и ако са малки, 
възможно е по този начин те 
да укрепват. Ако продължим 
да мислим само за бройки 
и количества, ще загубим. 
Единственият начин е да 
продължим да произвежда-
ме висококачествени изде-
лия и да внасяме иновации, 
така че да увеличим добаве-
ната стойност.

кои са другите уроци 
от кризата за предпри-
емачите в тази индус-
трия?

- Както казах, в Европа 
има 220 хил. фирми в тази 
индустрия и е трудно да 
коментирам като цяло. Но 
посланието към политиците 
е ясно - ако нямаш произ-
водство, не може да имаш 
стопански растеж. На второ 
място, трябва да привлечем 
вниманието на политиците 
и към трудния достъп до 
кредити. А това е голямо 
предизвикателство за нашия 
отрасъл, в който фирмите 
залагат една пета от своя 
оборот на всеки шест ме-
сеца. 

Финансиране има, но 
банките не си признават, 
че имат парите. Именно 
затова е важно да имаме 
силни браншови организа-
ции, чийто глас се чува от 
политиците.

Мила кисьова

▶

225
▶ хил.  е броят на компа-
ниите в  сектор Текстил 
и облекло в Европейския 
съюз

догодина ценовите нива ще 
надвишат тези отпреди кри-
зата, казва Славчев. Послед-
ните две години компанията 
е била на загуба. Тази годи-
на също ще завършим със 
загуба, макар и минимална, 
но през втората полови-

на определено ще имаме 
растеж, казва Славчев. Той 
отчита раздвижване и на 
вътрешния пазар - „Вени 
Стил” е производителят на 
дамските облекла с марката 
„Етере”. Има 10 собствени 
магазина в страната и още 

около 30 на франчайзинг. 
Кризата ни научи по-добре 
да балансираме колекциите 
си по отношение на разме-
ри, цветове, цени и да подо-
брим графиците си на изра-
ботване, казва Славчев.

Мила кисьова
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90%
от производството на облекла 
е по поръчка на европейски 
модни компании

25%
спад в производството 
бе отчетен през ���� 
спрямо ���� г.

12.6%
от общия износ 
на България през ���� г.

113
хил. са заетите в бранша 
при ��� хил. през ���� г.

Износ на текстилни продукти,
в млн. EUR

 Франческо Марки▶
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Девет от болидите на известни пилоти са в София до 3 октомври
Формула 1 засега е в мола

Писта за Формула 1 може 
и да нямаме, но колите за 
състезанието вече са тук. 
Дори да няма къде да се 
състезават, „истинските” 
легенди на спорта са в 
София. И докато чакаме 
да се избистри политиката 
около пистата, можем да 
подгреем състезателния 
си хъс между болидите, 
които вече са спечели-
ли много състезания. А 
истинските ценители на 
спорта могат да използват 

симулаторите, за да се 
доближат до чувството, 
което изпитват пилотите, 
когато седнат зад волана. 

Идеята
Изложбата на шампион-
ските болиди се намира в 
"Сердика Център" и мо-
же да бъде разгледана до 
3  октомври. „Тази изложба 
е замислена преди около 
6 години в Хамбург и ве-
че е минала през някои от 
търговските центрове на 

компанията майка ECE”, 
обяснява Димитър Кехайов, 
управител на търговския 
център „Сердика”. По думи-
те му броят на автомобили-
те е различен в зависимост 
от капацитетите на мола, 
но винаги са шампионски. 
Организатор на изложени-
ето е фирма, която наема 
болидите от местата, на ко-
ито се съхраняват. Кехайов 
обясни също, че до края на 
годината са планирани още 
няколко изненади за публи-

ката, като най-мащабната 
ще е традиционно около 
Коледа.

Кой плаща
Средствата за осъществя-
ването на изложбата идват 
от маркетингова асоциа-
ция, която е съюз на всич-
ки наематели в търговския 
комплекс. Те заплащат ме-
сечна такса за реклама, 
с която се подсигурява 
финансиране на всички 
рекламни мероприятия в 

мола. Таксата се определя 
според размера на наетия 
магазин. Но Кехайов не 
пожела да    посочи сумата, 
която е отпусната за това 
изложение. „Възвръщае-
мостта са многото посе-
тители, които ще дойдат 
да разгледат болидите”, 
коментира той. По думите 
му така и наемателите ще 
спечелят. Кой печели или 
губи, всъщност не е най-
важното за публиката. До-
косването до такъв автомо-

бил с история е уникално и 
прави разходката в стъкле-
ния дом незабравима. 

Симулаторите
Организаторите знаят, че 
не е достатъчно само да 
се гледа. Затова са създали 
специални симулатори. 
Истинското усещане идва, 
когато седнеш зад волана. 
Затова сложете каските, 
седнете на пилотското 
място и пълен напред!

николета Цветкова

С тази кола съотборниците от Rothmans Williams 
Renault Деймън Хил и Жак Вилньов са почти 
непобедими през 1996 г. Създаден от Патрик Хед и 
Ейдриан Нюи, болидът развива максимална скорост 
350 km/h. Двигателят му е Renault 3.0 V10, кубатура 
3000 куб. см и мощност 720 к.с. Отборът Rothmans 
Williams Renault печели 12 от 16 състезания през 
1996 г., като от 8 от победите са постигнати от Дей-
мън Хил, с което той спечели шампионата.
Моделът FW18 печели общо 175 точки в сезоните, 
в които се състезава. Счита се, че това е една от 
най-успешните коли, функциониращи през 90-те 
години на XX в.

Jaguar R3 е представен в началото на 2002 г. като 
един от най-амбициозните проекти на отбора Jaguar 
Racing. Конструкторът на болида е Стив Никълс. 
Двигателят на колата е Ford Cosworth 3.0V10, с 
кубатура 2997 куб. см и мощност 780 к.с. Развива 
максимална скорост 350 km/h. Пилотите, които 
се качват зад волана на Jaguar R3, са Еди Ървайн 
и Педро де ла Роса. Отборът печели 3 точки на 
състезанието за Гран при на Австралия, но кулми-
нацията идва на „Монца”, когато Ървайн се качва 
на подиума. 

Sauber C21 е първият модел на отбор Sauber 
Petronas, развит в най-модерния аеродинамичен 
тунел във F1 в Хинвил. Болидът е създаден от Вили 
Рампф и управляван от Ник Хайдфелд и Фелипе 
Маса. Двамата състезатели печелят точки в 5 състе-
зания и класират отбора на пето място при кон-
структорите за сезона. Двигателите идват от Ferrari 
V10, но се доработват със съдействието на петрол-
ния гигант "Петронас" и носят названието Petronas 
02A. Те са с кубатура 2997 куб. см и мощност 780 
к.с., а максималната скорост, която развиват, е 350 
km/h. 

Jaguar R3
Печелившият болид  
за Еди Ървайн - 2002 г.

Sauber C21
Първият Sauber модел - 2002 г.

Williams FW18
Шампионският болид  
на Деймън Хил - 1996 г.
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